
 



Dijous, 22 Novembre 2001, 21 h.

TEMPORADA 2001 I 2002

· Tots eis concerts seran en dijous a les 21.00 h. a I'Auditorium de Palma.
· Preus per ais 14 concerts: platea 30.000 pta., anfiteatre: 20.000 pta.

El pagament és podrá realitzar en efectiu o amb domiciliacíó bancaria en

dos terminis novembre i desembre.
· Les entrades per concerts es vendran al preu de 3.000 i 2.000 pta.
· Eis abonaments es podrán adquirir a les oficines de la Fundació Pública

de les Balears per a la Música (el. Vicene J. Rosselló, 22B.

Tel. 971287 S65; Fax 971 287 7S8). a les taquilles de l'Auditorium

(amb confirmació telefónica previa. Tel. 971 287 662), o rnitjancant ServiCaixa.
· www.simfonica-de-balears.com

Geoffrey Simon Director titular

concert 3 concert 4 concert S

Dijous, 6 Desembre 200 I, 21 h.

Salvador Mas director

Marina Rodríguez mezzosoprano
Lluis Vilamajó tenor

José Antonio López baríton

Alberto Feria baix
Coral Universitat de les IlIes Balears

RAVEL I La Valse
GERSHWIN I Concert per a plano
BEETHOVEN I Simfonia núm. 3

"Heroica"

Dijous, 13 Desembre 200 I, 21 h.

TXAlKOVSKI I Caprltx Italia

DE FALLA I 8 amor bruíc
PROKOFIEV I Alexander NeV51d

STRAVINSKY I Suite núm. 1

STRAVINSKY I Suite núm. 2

RODRIGO I Conderto andaluz,
per a 4 guitarres

MOZART I Slmfonia núm. 39

BRITTEN I Four Sea Interludes
RODRIGO I F31tasia p..-a un gentilhombre

(transcripd6 per a nauta de J. Galway)
DVORÁ!< I Simfonianúm. 6

G.offrey Simon d/rector
A1exandra Sherman mezzosoprano
<:apella OavidlCa de Ctutadella
Coral SlI'lt Antonl de Maó
Cor del, Ames de s'Ópera de Maó

Geo((rey Simon director

James Toeco piano

Manuel Valdivieso director

Quartet de Guitartes ,de Barcelona
Geoffrey Simon director

Enrique Sánchez flauta

SCHUMANN I Simfonia núm. I

'Primavera"
MENDELSSOHN I La primera nit

de Walpurgis

concert 6 concert 7 concert 8 concert 9 concert 10

Dijous, 17 Gen.. 2002, 21 h. Dijous, 7 Mar� 2002, 21 h.

Geoffrey Simon director

Smerald Spahlu violí

(solistes a determinar)
Cor del Teatre Principal de Palma

Oijous, 7 Febrer 2002, 21 h. Oijous, 21 Febrer 2002, 21 h. Dijous, 21 Mar� 2002, 21 h.

Frldrlch Halder director

Joan Moli piano
(obra a determinar)

Justln Brown director

lvan Zenaty violí

Salvador Brotons director

Ángel Jesús García violí

concert 12

Dijous, 9 Maig 2002, 21 h.OiJous, .. Abril 2002, 21 h.

concert 13 concert 14

Oijous, II Abril 2002, 21 h. Oijous, 2S Abril 2002, 21 h.

Geoffrey Simon directorEdmon Colomer director

Cristina Bacha arpo
Isabel Rosselló soprano
Eulalia Salbany.\ contralt

Joan Caries Falcón tenor

Josep Mlquel Rlbot bai»
Cor del Teatre Principal de Palma

Geoffrey Simon director

Miquel Estelrich piano
Geoffrey Simon director

JULIA I Fantasía balear
FRANCK I 'hrIacions slmfonlques
BERLIOZ I Slmfoma fantUtica

DEBUSSY I Prélude a I'aprés-midi
d'un faune

MARQUES I Simfonia núm. 3
STRAVINSKY I Petrouchka

(Versl6 1947)

MOZART I La flauta m3gica: Obertura

MAHLER I Simfonia núm. 9

BEETHOVEN I Corlota. Obertura

MONTSALVATGE I Concert per a arpa
BEETHOVEN I Missa en Do majar

GOVERN
DE LES ILLES BALEARS Ajuntament, de Palma Consell

de Mallorca
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El Govem de les Illes Balears ha enllestit la reforma de les Directrius d'ordenació del

territori (DaT) que, com és sabut, foren elaborades, en la seva redacció actual, pel darrer

Govern del Partit Popular. Aquelles primeres DaT no foren consensuades ni amb els

partits, aleshores a l'oposició, ni amb les associacions més representatives de la societat

civil. No obstant aixó, suposaren un avanc en el sentit d'acabar amb el desordre absolut que

fins aquell moment hi havia hagut en ordenació del territori, ja que impedeixen la creació

de nous nudis urbans aíllats i posen un límit al creixement dels existents.

Malgrat aixó, són molt millorables sobretot si hom convé que un dels més importants
objectius com a país és avancar en la protecció del nostre migrat i limitat territori per

impedir alló que amb encert s'ha comencat a anomenar hongkongnització i que consisteix,
ni més ni pus, en la conversió que suposa de la major part del sol existent en sol residencial,
amb el consegüent augment exponencial de la població, de consum de recursos naturals, de

perdua de la qualitat de vida, de perills per a la cohesió social i la pervivencia de la llengua,
la cultura i la identitat própies de les Balears.

El consens sobre la necessitat d'establir un sostre poblacional maxim sembla assolit. Pero

no s'ha avancat sobre quin ha de ser aquest sostre i, sobretot, sobre quines eines es poden
utilitzar per fer-lo efectiu de veritat. Les DaT permeten treballar algunes vies, pera no són

suficients si només es limiten a ordenar el territori sense partir d'un debat sobre el model de

creixement.
Una norma tan important com aquesta marcara les pautes per redactar els plans d'ordena

ció territorial de cadascuna de les nostres illes. No pot ser aprovada sense que s'hagin
consultat les associacions que treballen en aquests camps i que tenen molt a dir-hi, sense

que s'hagi fet participar els consells insulars i els ajuntaments en la seva gestació i sense que

s'estableixin ponts amb el partit de l'oposició que assegurin la seva permanencia en el

temps. Si la societat percep que aquestes directrius poden ser tan provisionals com les

anteriors, difícilment podran complir el paper que tenen encomanat, ja que, en lloc de

servir de mare al desenvolupament del nostre territori, serien només un parentesi, un

temps d'espera perque envesteixi, fins i tot amb més forca encara, l'especulació.

laplana i la mutilació de la cultura
És inadmissible la decisió del Govern de la Generalitat Valenciana, governada pel popu
lar Eduardo Zaplana, a través del Departament d'Educació, i a instancia del Ministeri
d'Educació i Cultura, de voler eliminar qualsevol referencia als escriptors en llengua cata

lana de les Illes Balears i Catalunya dels llibres de text de llengua i literatura de l'ensenya
ment secundari obligatori (ESO) i del batxillerat a partir del curs escolar 2002/2003.
D'aquesta manera, es nega la relació lingüística i cultural directa entre els literats balears i
catalans amb els creadors valencians des del segle XIII. Eduardo Zaplana ha d'aturar

aquest projecte que mutila i falseja la historia de la llengua i la literatura propies del País
Valencia.
EIs membres del Partit Popular de les Illes Balears han d'exigir als seus homólegs que els
estudiants valencians continuín coneixent els autors que s'expressen en catala dins l'espai
comú lingüístic i cultural. Precedents no en falten. Recollir la riquesa de tota la llengua i no

d'una part ja guia la tasca d'Antoni Maria Alcover i Francesc de Borja MolI, amb l'ajut
inestimable de Sanchis Guarner, a l'hora d'elaborar el Diccionari Catalá-Valencia-Balear.



Diagnostic del rundel sannari balear
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Per tant, el coneixement del vo

lum de la població i de les seves

, araeterístiques constitueix un ele

ment basic perplanificar eIs recur-

o anitaris necessaris per assolir

un escenari ideal que sigui una de

les bases per a una qualitat de vida

millar. Aquesta tita implica dedi
car uns recursos suficients al siste

ma sanitari orientats cap a u.na

consecueié futura d un nivell de

utmillor de la ocietat de les mes
Balears,
L obieetiu d'aquesta ontribució es

aportar diverse dade obre el vo

lum de la població suportada per
les mes Balears perque puguin
ereir de referent per analitzar si

el recursos anitari d aquestes
iU adeqüen no a les caraete

ri tiques parti ulars de les Illes

Balears, D - d aquesta perspeeti-
1 cal recordar la mplezitat de
la rompooició de la poblaeié illen
œ en les diferents estacione de

hmy..
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L'alta especialització turística de les
Balears implica unes fluctuacions

importants en el volum de la po
blació suportada, a causa del pro
blema de l'estacionalitat del turis

me, que presenta els seus punts
culminants en els mesos estiuencs,
Al mateix temps I'activitat turísti

ca provoca l'increment de la de

manda de població treballadora,
que també engrandeix la població
fluctuant en els esmentats mesos

vacacionals, Per aquestes circums
rancies les Illes Balears necessnen

un sistema sanitari adequat que tID

gui en compre aquestes fluctuaci
ODS quantitatives dels usnaris hi

poteties,
La població suportada per les Illes
Baiears es compon básicamenr de:

a) La població resident permanent,
que s avaluava a inicis de 1001 en

unes 868.000 persones, que en un

19',8'% corresponen a MalloI',ca

(69'3.583 habitants), un 11,5% a les
Pitiñses (100.592 habitanrs) i un

)5% aMenorca. (74.164 habitants);
b) Una immigracié temporal que

presenta moltes tipologies en fun
ció de la duraeió de I estada, la de
dicació professional i la seva situ
ació iegal. La seva preséneia aug
menta en la temporada alta per
I'atraccié del mereat laboral

especialmenr en el eas deis euro

peus que treballen en el ector tu

rísti . E. complementa amb un

nombre elevat d'immigrams que
proeedeíæn de países africans i
llatinoamericans i molrs (li eIDs es

tmben en una situació IDO reguili¡
da, Vincrementtfaqurestapobhció
I boral que treballa mol

.

�

alment en el sector turístic
-

romplementm i en. la. OOIlStru.OOÓ
impliatun allllglDeIltJ2í()lrelm.cisll dels
l)J um d.�suü1ITœJris;ilmC$
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quadre 2. Gráficament, la població
fluctuant de les Balears també es

pot observar a través de la figura 1.
Tal com es pot comprovar, les Illes
Balears suporten globalment una

població que, bona part de l'any,
supera el milió de persones,
especialmen t des dels mesos de

mare a octubre, xifra que implica
unes conseqüencies sobre el terri

tori, el consum dels recursos natu

rals, energétics i socials. Cal asse

nyalar unes diferencies d'intensi
tat entre les illes que integren la
comunitat autónoma de les Bale
ars. D'aquesta manera la població
suportada a Menorca en el mes

d'agost por arribar a superar els
150.000 habitants, xifra que dupli
ca llargament els 74.000 habitants

permanents calculats a l'inici del
2001. De manera semblant ocorre

a les Pitiüses, on la població su

portada a l'estiu s'acosta a les
225.000 persones, més del doble
dels 100.000 habitants que hi viuen
habitualment.

PLACES TURÍSTIQUES I D'ÚS TURÍSTIC.
ILLES BALEARS. 2000

PLACES PLACES TOTAL
PLACESILLES

HOTELERES EXTRA- PLACES D'ÚS TURÍSTIC TOTAL
HOTELERES TURÍSTIQUES

MALLORCA 222.873 53.788 276.661 116.772 393.433
MENORCA 24.863 21.608 46.471 35.635 82.106
PITIÜSES 57.470 29.473 86.943 37.415 124.358

r. BALEARS 305.206 104.869 410.075 189.822 599.897

Font: Elaboradó personal. Dades de la Conselleria de Turisme (places regulades)

fluctuant important composta per
turistes de curta durada (10-11 dies),
que presenta una intensitat maxi
ma en els mesos de juliol, d'agost i
de setembre. Anualment sumen

més de 10 milions. Cal afegir-hi un

tipus de turisme residencial amb
una durada de la seva estada més

llarga (1 mes i/o superior) que em

pren apartaments, xalets i/o altres

habitatges de la seva propietat i/o
de lloguer, moltes vegades, en el
darrer eas, fora de l'oferta regulada.
D'acord amb les tres variables es

mentades anteriorment, la deman
da dels serveis sanitaris a les Bale
ars s'incrementa de manera molt

important en la temporada alta del
turisme. Són demandes temporal
ment conjunturals pero repetitives
anualment que, a causa de la seva

importancia numérica, poden ar

ribar a saturar els serveis existents.
La població resident permanent de
les Illes Balears el dia 1 de gener
de 2001 es pot avaluar en 868.339

persones. Si aquesta xifra avalua
da es confirma, es pot afirmar que
el quinquenni 1996-2001 represen
ta l'increment més important de

població que s'ha experimentat a

la historia demográfica recent de
les Illes Balears. El 90% d'aquest
creixement es deu básicament a la
revitalització dels moviments mi

gratoris que s'han intensificat en

el període esmentat. L'afluencia de
nous immigrants estrangers ha es

tat especialment important. Si bé
encara domina el corrent deIs re

sidents europeus tant residencials
com laborals, destaca l'increment
dels corrents sud-nord, basicament
formats per persones que procedei
xen del Magrib, deIs paísos llati
noamericans i del Carib.

Per tal de realitzar una aproxima
ció de la població fluctuant de ti

pus turístic, cal tenir en compte la
intensitat d'ús de les places turísti

ques que, a través de fonts dife

rents, hem avaluat d'acord amb el

quadre 1.

A partir de les dades anteriors
d'usuaris potencials no residents
de les places anteriors, de la pobla
ció estimada a inicis del 2001 i de
la presencia deIs immigrants, s'ha
calculat la població suportada per
les Balears alllarg del 2000 en eIs
diferents mesos. Aquesta avaluació
ens permet tenir una xifra aproxi
mada d'una demanda hipotética de
serveis sanitaris a les Illes Balears.
Cal assenyalar que la població re

sident permanent es veu ampliada
en més d'un 50% en el mesos de
maxima intensitat turística (juliol,
agost, setembre) a causa de l'allau
del turisme de masses i del turisme
resident d'habitatges en propietat
i/o de lloguer. Aquesta població su

portada es pot seguir a través del



POBLACIÓ SUPORTADA.
ILLES BALEARS. 2000

--

MESOS Població resident Població Població total
permanent fluctuant suportada

--

GENER 846747 83984 930731
FEBRER 848546 130776 I

979322

MARe;; 850345 165570 1015915
ABRIL 852145 266951 1119096
MAIG 853944 425923 1279867

JUNY 855743 521306 1377049

JULIOL 857543 589093 1446636
AGOST 859342 599892 1459234
SETEMBRE 861141 575896 1437037

OCTUBRE I 862941 386330 1249271
NOVEMBRE 864740 77386 942126

DESEMBRE 868339 63588 931927

Font: Elaboraci6 personal

D'aquesta manera, queda demos
trat que les Illes Balears necessi
ten dotacions extraordináries per
respondre a les demandes hipote
tiques d'aquesta població fluctu
an t, sense que eIs serveis sanitaris
deIs habitants residents perma
nents minvin.
A més de les esmentades dades ge
nerals del volum de la població
suportada, també cal ten ir en

compte altres indicadors demográ
fies que incideixen en la tipologia
deIs serveis sanitaris sol-licitats. En
l'ambit general, cal recordar que
actualment les Balears registren
una taxa bruta de natalitat del10,48

dones. Mentre que en eIs primers
l'esperanca de vida és de 74,99 anys,
les dones aconsegueixen arribar a

82,03 anys de mitjana. Aquest fet

implica que l'esperanca de vida en

complir 65 anys també s'ha allar

gato En complir 65 anys, l'esperan
ca de vida per gaudir és de 18,20
anys, indicador que també presen
ta diferencies entre sexes, ja que
en el cas deIs homes és de 16,17
anys i en el eas de les dones de

19,99 anys. Ambdós factors, el des
cens de la fecunditat i l'augment
de l'esperanca de vida, incideixen
en un procés d'envelliment de la

població de les Balears que cal te-

nir en compte
en funció del ti

pus de demanda
deIs serveis sani
taris. Aquesta
circumstáncia
es veu encara

més afectada si
té exit una de les

estrategies de la Conselleria de
Turisme que, per desestaciona
litzar la temporada turística, pro
mou un turisme senior o de la ter

cera edat. Aquest fet implicaría una

presencia més elevada de persones

majors que en altres temporades.
En funció de l'edat i de l'augment
del rise de malalties, es pot incre
mentar la demanda deIs serveis
sanitaris especialitzats en geronto
logia.
Finalment, cal tenir en compte eIs

La demanda durant la

temporada alta pot saturar

el sistema sanitari

per mil i una taxa bruta de morta

litat del8,94 per mil. Se'n despren,
aleshores, un creixement natural
feble de 1'1,54 per mil. L'índex sin
tetic de fecunditat es troba a l'en
torn d'1,30 filIs per dona, índex que
fins molt recentment mostrava

una tendencia a baixar. D'altra

banda, es constata un augment de

l'esperanca de vida en néixer que
en l'ambit global de les Balears és
del 78,46 anys amb una diferencia

importan t entre eIs homes i les

Dos
•

efectes del procés immigratori so

bre la demanda de serveis relacio

nats amb la salut. Especialment en

el cas dels immigrants del corrent

sud-nord (africans, llatinoameri

cans ... ), s'han de dissenyar estrate

gies per atendre les seves deman
des específiques adaptades a les

característiques socioeconórni

ques i/o culturals (el problema de

l'idioma, les malalties infeccioses

per manca de vacunació, els cos

tums ... ) i al perfil d'una mobilitat

prou diferent al de la població au

toctoria. Sobretot, cal ten ir en

compte l'increment i/o la possibi
litat de noves demandes per part
d'una població immigrant no re

gulada que es troba sense papers,

pero que per raons de tipus huma
nitari s'ha de solucionar.
Com a conclusió final, hem de

destacar la importancia de conei

xer la població suportada en cada

moment i en cada illa amb l'objec
tiu de millorar els serveis sanita
riso Les necessitats d'equipaments,
de dotacions i de personal sanitari

depen del volum de la població i
de les seves característiques, com

ara l'esperanca de vida, el sexe, la

fecunditat, les activitats laborals,
el comportament en la vida quoti
diana i/o la composició sociocul
tural. Queda clar que en l'actuali
tat hi ha divergencies entre la do
tació que hi ha i el potencial de la
demanda de serveis. Cal realitzar
un esforc important que ha de te

nir en compte l'estacionalitat i la
territorialitat de la demanda.

Aquest esforc ha d'avaluar no tan

sols la quantitat de població resi
dent permanent, sinó també la pre
sencia d'una població fluctuant

important per tal d'aconseguir un

sistema sanitari eficient i equita
tiu pel que fa a l'assignació dels
recursos.

*Pere Salva és catedratic de Geo
grafia Humana de la UIB.
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Actualment, hi ha set comunitats

que ja tenen aquestes cornpetenci
es transferides per la via de l'arti
de 151 de la Constitució espanyo
la: Catalunya, País Base, Navarra,
Andalusia, Valencia, Galícia i Ca
náries, La resta de les comunitats,
anomenades també «de via lenta»

pel que fa al tema de les transfe
rencies (artide 143 de la Constitu
ció espanyola), que ens trobam en

aquesta fase de negociació som les
Illes Balears, Cantabria, Astúries,
La Rioja, Aragó, Castella-la Man

xa, Castella i Lleó, Madrid,
Extremadura i Múrcia, i les ciutats
autonomes de Ceuta i de Melilla.
Les transferencies sanitaries per
metran completar l'estructura

organitzativa del Sistema Nacional
de Salut, i implicaran un repte i un

desafiament per a la nostra comu

nitat, ja que les bases que es pu

guin definir condicionaran en

bona part el futur de l'atenció sa

nitaria dels anys vinents.
La importancia d'aquestes trans

ferencies esta determinada perque,
a més de consolidar l'estat de les

autonomies, suposaran la possibi
litat d'acostar els serveis sanitaris i
la seva gestió als ciutadans. A la
nostra comunitat s'hauran de

prendre decisions tan rellevan ts

com ara la confecció i l'organitza
ció del model sanitari que volem,
els recursos que hi volem dedicar,
adhuc les prestacions que hem de
tenir.

Representen també una transferen
cia económica tan elevada com

quasi la meitat del pressupost ac

tual del Govern balear. Al mateix

temps, impliquen la gestió d'uns

recursos humans, més de sis mil

professionals -la majoría del quals
altament qualificats- de qui ens

sentim especialment orgullosos.

Les transferencies a les deu comu

nitats que estan pendents d'aquest
traspas de cornpetencies han de

representar unes formes noves de
relació amb l'Administració cen

tral. Així, en un futur, el Ministeri
de Sanitat adoptara un paper im

pulsor de polítiques de salut que

garantiran l'equitat i, a més, actua

ra d'eix central del sistema d'in
formació sanitaria que es concre

tara per a tot l'Estat.

L'escenari de la negociació es fa en

aquests moments més rellevant, ja
que coincideix amb la negociació
del sistema nou de financament
autonómic, S'obre la possibilitat
que la Sanitat disposi d'una parti
da específica i finalista, o bé que
s'indogui dins la partida global de
la comunitat en forma de transfe
rencia de determinats tributs o de
cistelles de tributs.
No obstant aixó, sigui quin sigui el
sistema de financarnen t, la Conse-

Durant I'any 2001,
s'han iniciat les nego
ciacions entre el Go
vern de la nostra co

munitat i l'Administra
ció central, amb I'ob

jectiu de fer efectives
durant I'any vinent les
tronsferencies sonitó

ries, és a dir, les nego
ciacions per traspas
sor-nos les estructures

i la gestió de l'lnsalud.

Aina Salom és canse/lera de
Saniuu del Gooem balear.



lleria de Sanitat es prepara per rebre

aquestes transferencies; treballa in
tensament per analitzar el sistema

actual, l'estructura, els recursos i la

gestió, i per posar les bases per definir
i per consolidar entre tots el model
sanitari balear del futuro I aprofita

saturats, per la qual cosa els resta poc

temps per a les tasques de docencia,
de prevenció i de promoció de la sa

Iut, inherents a la seva professió.
Hem d'esmentar també la manca

d'inversions en materia de salut men

tal en els darrers anys. Aixó fa que

calguin lli ts

d'hospitali t
zació i uni
tats de salut

mental, tant

d'adults com

infantils i ju
venils. Tam-

bé cal completar la xarxa de recursos

de rehabilitació que la Conselleria de

Sanitat, d'acord amb les recomanaci
ons del PIa de salut mental i del Co
mite Tecnic, ha decidit potenciar.
Així mateix, són molt deficitaris en

recursos sociosanitaris.
En definitiva, són moltes les necessi

tats detectades i, per tant, quantifica
des tant pel que fa a la inversió com

pel que fa a les despeses de funciona

mento

No és casual, per tant, que la nostra

despesa per capita sigui unes vint mil

pessetes inferior a la resta de les co

munitats. Tenint en compte que la
nostra comunitat és una de les que
més aporta a la resta de l'Estat, no sem

bla equitatiu que la nostra despesa si

gui tan sensiblement inferior a la mit

jana, sobretot si tenim en compte que
en els parsos del nostre entorn més
PIB implica més despesa sanitaria, i
les Balears són tradicionalmentuna

de les primeres de l'Estat ordenades

perPIB.
Les estructures, els recursos i el finan

cament, tot i la seva importancia, no

són l'única línia de treball que s'ha

desenvolupat. Es treballa en la futura

Les trnnsferencies acostaran

la gestió deis serveis sanitaris
ais ciutadans

FUNDACIÓ «SERVEIS DE
CULTURA PER AL POBLE»

aquest repte per construir autonomia.
Som conscients que, com en tants al
tres aspectes, les Illes Balears no han
estat gaire beneficiades pel que fa a

les inversions sanitáries de l'Admi
nistració central, especialment en

aquests darrers anys. Sembla que a la
fi l'Hospital de Son Llátzer obrirá les

portes a final d'enguany, pero ho fará
amb un retard considerable (el pro
jecte de construcció d'aquest hospi
tal és de final dels anys 80).
EIs hospitals d'Inca i de Maó trigaran
encara uns quants anys a oferir ser

vei. Cal crear a Ciutadella una unitat

polivalent que respongui a les neces

sitats de la població. L'Hospital de
Son Dureta necessita unes reformes
tan importants que fins i tot hi ha el
dubte de si convindria més fer un

hospital nouo

Pel que fa a l'atenció primaria, una

bona part dels centres de salut neces

siten reformes i adaptacions. Seria
millor fer de bell nou alguns d'aquests
centres ja que les estructures han que
dat obsoletes. Les dimensions de les

plantilles també han quedat esquifi
des, de manera que, actualment, la

majoria d'aquests professionals estan

Dos
•

llei de salut de la nostra comunitat,
que regulara les accions que perme
tran fer efectiu el dret a la salut de la

població i que tindrá en compte as

pectes tan importants com ara les pres
tacions sanitáries, la confidencialitat
i els drets dels ciutadans. En sortiran
les normatives que as seguraran el fun
cionament correcte un cop que s'ha

gin rebut les transferencies,
S'elabora també el futur PIa es trate

gic del Servei Balear de la Salut, que

preveu desenvolupar el servei com

una entitat que s'organitza al voltant

de la salut dels habitants de la CAIB,
amb tasques d'organització, de plani
ficació i d'assegurament.
Finalment, es treballa perque es co

neguin, es discuteixin i es tractin en

comú totes les accions esmentades. En

aquest sentit, es va promoure ja fa uns

mesos el :forum per a les transferenci
es per tal de debatre, de discutir i de

reflexionar de manera lliure idees

plurals, i com a punt de referencia en

que han de confluir tots els grups de

treball i tots els col-lectius per arribar
a definir la sanitat que tots volem.

Aquest :forum tindrá una continuítat
forta a partir de la tardor vinent.

*Juli Fuster Culebras és director ge
rent del Servei Balear de la Saluto
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L'any1979 s'iniciá a Espanya el procés
de descentralització sanitaria, amb el

traspás a les comunitats autónomes

(CA) i als ens preautonómics dels mit

jans i els serveis necessaris per exercir
les competencies que en materia de sa

nitat i d'higiene assumirien totes les
CA a través dels seus estatuts d'autono

mia, d'acord amb les previsions que
conté I'article 148.16 de la Constitució
espanyola.
Aquest primer bloc de transferencies
es completa en només sis anys amb la
transferencia sanitaria a Navarra l'any
1985. La comunitat autónoma de les
Illes Balears exerceix aquesta compe
tencia, que inclou basicament la salut

pública, la planificació i l'ordenació

sanitaria, des de 1980 (a més dels cen

tres d'AISNA, Administració Instituci
onal de la Sanitat Nacional, des de 1982).
L'any 1981, Catalunya varebre els mit

jans i els serveis del'Insalud per afron
tar la gestió de l'assistencia sanitaria de
la Seguretat Social. A diferencia del

primer bloc, el segon bloc de transfe
rencies sanitaries s'ha produít de for
ma desordenada, amb una distribució

temporal irregular i sense obeir cap
programació, de manera que actual
ment només set de les disset comuni
tats autonornes tenen transferit
l'Insalud. L'any 1994, fa set anys, Cana
ries fou la darrera comunitat que va

rebre aquest traspaso
El fet de completar el model de Siste
ma Nacional de Salut previst a la Llei

general de sanitat de 1986 i configurat
com a conjunt dels serveis de salut con

venientment coordinats de les comu

nitats autónomes exigeix culminar la
descentralització de la gestió de l'assis
tencia sanitaria de la Seguretat Social.
EI Ministeri de Sanitat i Consum, a tra

vés de la Secretaria General de Gestió i

Cooperació Sanitaria, centre directiu
sobre el qual pivota aquest procés ini
ciat al febrer d'enguany, té com a ob-

jectiu avancar en el desenvolupament
dels treballs alllarg de l'any 2001, de
manera que els traspassos a les deu co

munitats autónornes pendents de re

bre'l puguin fer-se efectius en el pri
mer trimestre de l'any 2002. Per aixó,
des de febrer fins ara, s'han mantingut
més de 70 reunions amb les deu CA

implicades.
La comunitat autónoma de les Illes
Balears modifica l'Estatut d'autonomia

l'any 1999, de manera que actualment
es troba disponible per assumir aques
ta responsabilitat nova, i ja ha iniciat
les reunions bilaterals en els organs que
tenen encomanats els estudis corres

ponents, les ponencies tecniques.
Des de la primera reunió, esdevinguda
el6 de mare, s'han mantingut un total
de 8 reunions i pot afirmar-se que el

procés segueix el ritme previst i que la

transparencia i la lleialtat institucional
són constants i en presideixen el des

envolupament.
El fet d'assumir aquesta responsabili
tat nova suposará un gran repte per a

les Illes Balears pel que fa a l'increment
del volum de recursos humans, mate

rials i financers que haurá de gestionar
en el seu territori, a l'impacte social i

polític que representa el fet d'assumir
un servei tan sensible per al ciutada
com és el sanitari i als canvis jurídics i

organitzatius que caldrá escometre.

Efectivament, s'ha de tenir en compte

Encara hi ha deu CA pendents de

rebre les transferéncies sanuáries.

que la transferencia dels centres i dels
serveis de l'Insalud a les Balears afecta
més de 5.000 treballadors, 49 centres

sanitaris (centres de salut i hospitals) i

que el pressupost liquidat de l'Insalud

corresponent a l'exercici de l'any 2000
ascendeix a més de 75.000 milions de

pessetes.
L'esforc que sens dubte suposa i supo
sará per a les administracions estatal i
autonómica el fet de culminar aquest
procés s'ha de reflectir en uns benefi
cis tangibles per als ciutadans de les

Balears, per l'apropament de les deci
sions sobre els serveis i per la consecu

ció de sinergies amb els recursos auto

nórnics.

L'augment de l'equitat en l'accés a les

prestacions, de la qualitat dels serveis
sanitaris i de la participació ciutadana
en la gestió assistencial són els obiec
tius fonamentals d'aquest traspaso
L'Administració estatal treballa per
reorientar el seu paper com a garant de
tots els ciutadans del dret a la protecció
de la salut i a la assistencia sanitaria en

el mare nou, i vetlla per man tenir

l'equilibri necessari entre els principis
constitucionals d'autonomia i d'unitat,
tenint sempre present el principi de la
solidaritat entre tots els espanyols.

*Regina Muzquiz Vicente-Arche és
directora general deRelacums Instuu
cionals iAltalnspecció.



Escric aquest article

quan es comencen a

saber les dades sobre el
sistema nou de

finoncornent outonórnic.

Com vosaltres deveu
saber el sistema nou

-segons sembla

implica una millora pel
que fa al fincncoment

que teníem abans.

Aixó és una sort! És un fet del tot

reconegut que el financarnent que
teníem a les Illes Balears era el pit
jor de totes les comunitats i hom

podia preveure -santa innocen

cia- que, si es discutia, un sistema

nou serviria per corregir les injus
tícies passades (perdó, volia dir els

desequilibris anteriors).
Amb el sistema nou de financa
ment tothom millora, i nosaItres

un poquet, pero encara som els

primers de la cua pel que fa al fi

nancament público Si les coses en

materia sanitaria van pel mateix

camí, podem preveure que els eiu

tadans de les Illes Balears seran

considerats ciutadans de segona

per l'Administració central i cen

tralista. Amb aquest panorama,
m'havien encarregat parlar sobre
les fundacions per gestionar els

hospitals, pero el que realment
definirá el futur del sistema sani
tari sera la capacitat del sistema per
tractar els ciutadans d'aquestes illes
de la mateixa manera com són trae

tats, per exemple, els ciutadans
d'Extremadura: Deman excuses

per aquesta digressió.

El tema de les fundacions sanitá
ries pel que fa als hospitals concita

punts de vista rnolt oposats. Pel que
he pogut veure, les discussions que
s'han establert -almenys entre

nosaltres- s'ocupen sobretot d'as

pectes ideológics. És evident que a

les Balears l'única fundació que
fins ara gestiona un hospital és la

de Manacor i quan s'obri l'Hospi
tal de Son Llátzer sera la segona
fundació amb aquestes caracterís

tiques. Possiblement l'oposició
més tenac -almenys segons la
transcendencia a la premsa- a la
Fundació Hospital de Manacor ha
estat impulsada per un sindicat.
Básicament l'aspecte fonamental

d'aquesta oposició és que les fun
dacions suposen una privatització
del sistema i, a la lIarga, implica
ran el desmantelIament del siste
ma sanitari público Convé ten ir en

compte també que una part de

l'oposició a les fundacions amaga
una defensa a ultranca del sistema
funcionarial (o estatutari) dels tre

balIadors sanitaris. El que m'inte
ressa ressaItar en aquest article no

és tant l'aspecte ideológic de les
fundacions -ben respectable, evi

dentment-, sinó fer una reflexió
més aviat técnica o de gestió. D'al
tra banda, i no convé oblidar-ho,
hi ha fundacions a diferents cornu

nitats autónomes amb administra
cions governades tant pel Partit

Popular com pel Partit Socialista
Obrer Espanyol, cosa que afebleix,
i molt, el debat ideológic.
La majoria d'analistes estan

d'acord que la rigidesa del sistema
sanitari públic és un lIast impor
tant per a una gestió ágil i moder
na. Aquest enunciat és especial-
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ment important quan parlam
d'hospitals. L'administració eficac
del pressupost que tenen els hos

pitals es fa difícil amb uns siste
mes administratius que no han

evolucionat gaire en els darrers

temps. La conclusió lógica
d'aquesta situació és plantejar una

reforma que permeti una gestió
ágil. També es pot argumentar que
s'hauria de reformar intensament
tota l'Administració per afrontar
els reptes de la societat actual. I no

deixa de ser veritat. Pero es veu que
la reforma administrativa no és
una prioritat actual dels polítics i,
si es planteja la reforma de la ges
tió dels hospitals, benvinguda sia.

L'objectiu fonamental d'aquesta
reforma ha de ser únicament mi
llorar la gestió i ha de tenir dos ei

xos perque sigui eficac: la gestió
del personal i la gestió de les com

pres i les inversions. No hem
d'oblidar que les despeses del per
sonal suposen més del80% del pres

supost de qualsevol hospital i, amb
el sistema estatutari actual, és molt
difícil fer una gestió ágil. Possible
ment hi hauría molta gent que po
dria estar d'acord amb el planteja
ment que s'ha fet fins ara. A partir
d'aquest punt poden sortir possi
bilitats diferents per flexibilitzar la

gestió dels hospitals: la fundació

(n'hi ha que segueixen cobertures

legals diferents, com poden ser les
fundacions privades i les fundaci
ons públiques); els consorcis i la

gestió privada (per exemple, el
model d'Alzira). Si tot el sistema
sani tari d'hospi tals públics
funcionas com a fundacions, hi
hauría d'haver com a mínim dos

mecanismes per corregir les distor-

sions que es podrien crear: un de
coordinació de les funcions de
cada una de les fundacions, per
que el sistema funcionas correcta

ment amb uns objectius conjunts
per atendre les necessitats de la

societat; i l'altre de control per evi
tar que cada fundació aplicas uns

criteris de selecció dels malalts per
tal d'atendre els pacients amb ma

lalties menys costoses, i per rebut

jar els pacients amb malalties que
causen unes despeses més eleva
des. Amb els sistemes d'informa
ció de que disposen els hospitals
moderns, com ara els sistemes de
classificació de malalties i la cornp
tabilitat analítica, és ben facil de
tectar i corregir aquesta possible
distorsió. Segons la meya opinió (i
amb els controls adequats), l'exis
tencia d'una fundació que preten
gui millorar la gestió d'un pressu
post públic no és cap idea rebut

jable d'entrada. Un aspecte molt
diferent és si algú pensa que en

nom de les fundacions pot des
muntar el sistema sanitari públic
que garanteix l'accés al sistema de
tots els ciutadans.
Possiblement l'observació del fun
cionament de les fundacions ens

permetrá indicar si han aconseguit
millorar la gestió dels hospitals.
Un dels primers hospitals que fun
cionaren amb una gestió que

desregularitzava el sistema fou

I'Hospital Costa del Sol de
Marbella (en una comunitat gover
nada pels socialistes). Sembla que
els resultats són prou bons, perque
el sistema encara funciona i nin

gú, que jo conegui, no ha dit que
s'hauria de canviar. Entre nosal

tres, el temps és per ventura massa

curt per fer-ne una avaluació con

sistent. Cree que honestament nin

gú no pot dir que suposen una pri
vatització del sistema sanitario És
segur que hi ha aspectes rnillora
bles com ara els sistemes de con

trol. Em sembla que els metodes
del Tribunal de Comptes (institu
ció creada fa molts d'anys) no són
els més adients per fer un control

ágil de la feina hospitalaria. D'al
tra banda, no fa gaire que una per
sona es queixava que l'Hospital de

Manacor no proporcionava el
medicaments que el pacient pre
nia abans d'ingressar (l'única raó

d'aquesta mesura és l'estalvi, pero
es contradiu amb el que ha estat

fins ara l'atenció farmacológica
hospitalaria).
Per acabar, i a manera de resum,
diria que les fundacions han de ser

al meu entendre una eina (que es

pot utilitzar correctament o incor

rectament) que pot ser útil si mi
llora la gestió dels hospitals.

*Antoni Obrador és metge
estomatoleg de l'Hospital de Son
Dureta.
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La sostenibilitat, un

terme que jo ens sona

conegut, no vol dir res

més que posar seny i

actuar amb esment.

Un primer tipus de
sostenibilitat ens

proporciona beneficis
directes a nosaltres i ais

nostres descendents.
Les seves eines són

I'eficiencia i I'estalvi, i

eis seus efectes se' ns

fan palesos aviat en la
millora del nostre

benestar i en la qualitat
del nostre producte

turístico

•

Des que es va iniciar el procés d'im

plantació de fórmules de gestió no

ves aIs centres hospitalaris i aIs cen

tres de salut de la sanitat pública, la

UGT ha rebutjat aquests models.

Pero aquest rebuig no obeeix a una

posició anquilosada i de defensa

d'interessos purament laborals, sinó

que és fruit de la reflexió sobre el

model sanitari que tenim i el model

que ens volen imposar, així com de

l'experiencia tant nacional com in

ternacional que se'n coneix.
Rem participat en eIs distints 10-
rums en que s'han discutit les fun

dacions, els consorcis o les empre
ses públiques sempre amb anim

constructiu, pera l'Administració
mai no ha tingut una intenció ne

gociadora i de consens, sinó que
més aviat ha volgut imposar eIs seus

criteris Iiberalitzadors.
Res no és casual en aquest món

globalitzat en que ens han introdu
It. L'any 2000 el sector sanitari pú
blic a Espanya va manejar un pres
supost de 4,3 bilions de pessetes, que
ve a ser e180% de la despesa sanitaria

total, la qual cosa deixa un 20% de

despesa sanitaria en el sector privat.
EI Govern ja ha fet passes per can-

Dos

viar i per augmentar la participació
privada en aquest pastís amb mesu

res com ara la incentivació d'asse

gurances privades mitiancant la des

gravació fiscal de les empreses que
les contracten, o amb els credits ce

dits a fons perdut a les empreses col

laboradores de la Seguretat Social.
Pero s'ha de repartir la major part
del gran pastís del pressupost públic,
i és aquí on les multinacionals de

l'asseguranca i de la indústria sani

taria tenen els ulIs posats. Aixó

s'aconseguirá mitjancant la frag
mentació d'hospitals i de centres de
salut en empreses de gestió com ara

les fundacions, les anomenades fór
mules noves, que ni són noves ni

suposen un avancament real en la

gestió, pero sí que permeten un con

trol pressupostari menor i una faci
litat major per subcontratar i per
externalitzar serveis amb l'activitat

privada, o com OCOITe a Alzira (Va
lencia) on una companyia d'assegu
rances gestiona privadament tot un

hospital públic i la seva població de
referencia.
Les fundacions, els consorcis i les

cooperatives sanitáries formen part
del model que el Regne Unit ja ha

experimentar en les darrers 15 anys.
EI Regne Unit compta amb un sis
tema sanitari que, com el nostre, es

basa en un sistema nacional de sa

Iut amb financament dels pressu
postos generals de l'estat, organit
zat per árees de salut i amb les ne

cessitats d'aconseguir el rendiment
maxim amb uns recursos sempre
escassos. Les reformes que han em

pres eIs governs conservadors en

I'NRS (sistema de salut británic),
com a Espanya, es basaven en les
bondats de la gestió privada en

introduir la competencia entre els
serveis com a forma de control pres-
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supostari, d'incentivació professio
nal i de regulació dels costos del sis
tema, perque l'usuari elegís el ser

vei, l'hospital o el centre de salut

que en teoria era el millor.
La realitat ha estat una altra: s'ha

produít un augment espectacular en

els costos de gestió -ja que cada

empresa necessita una estructura de

gestió- i un augment en les desi

gualtats provocat per la necessitat
que aquests centres atreguin els
malalts rendibles amb vista a aconse

guir els seus objectius.
Actualment, aquest sistema compe
titiu es modifica davant el fracas
evident. Ha aconseguit grans desi

gualtats entre els distints hospitals i
les zones, els pacients reben serveis
distints segons la zona en que resi
deixen i segons la capacitat gestora
dels recursos d'aquest hospital o cen

tre de saluto

L'experiencia espanyola no és gaire
més esperancadora. Tant a Cata

lunya com a Galícia, a Andalusia o

al territori de l'Insalud, les experi
encies amb aquestes fórmules de

gestió indiquen que es produeix el
mateix efecte que al Regne Unit.
La Fundació Hospital de Manacor
és l'hospital de la seva categoria amb
el pressupost més alt per llit, i és un

fet públic que el rendiment i els in
dicadors, encara que siguin lleuge
rament superiors a la mitiana, no

en justifiquen el pressupost desme

surat; i el mateix ocorre amb les Ilis
tes d'espera, algunes de les quals són

superiors a la mitjana.
Aleshores i davant de l'evidencia
del fracás del model neo liberal en

sanitat, hom s'hauria de demanar,
per que hi insisteix el Govern?
A la UGT estam convencuts que

Les fundacums, eis consonis i les eooperatives sanuoriesformen pan del model
que elRegne Unu ha experimental ais datrers 15 anys.

financament suficient a tot el siste

ma; fer de l'área de salut (hospital
més centres de salut) el nucli sani
tari, amb els órgans de gestió i de

participació tant professional com

d'usuaris que preveu la Llei general
de sanitat; desenvolupar i aprofun
dir en el model de la Llei general de
sanitat. No és una llei esgotada, al

contrari, és plenament vigent i pro
gressista. El problema és que no

s'han posat en practica moltes de
les previsions de la Llei.
A la UGT volem conscienciar els
treballadors i els usuaris de les in
tencions vertaderes que s'amaguen
darrere dels models de gestió nous,
una frase amb tres paraules i tres

mentides, ja que ni són nous, ni són
models a seguir i la seva pretensió
no és precisament la gestió.

només els interessos económics ja
assenyalats anteriorment -el pas a

mans privades d'una bona part del

pressupost sanitari públic- és I'últi
ma raó. I és clar que ho han de fer
d'una forma soterrada i subtil, apel
lant a la garantia del financament
públic, per millorar l'eficacia del sis
tema i donar participació, pero sen

se mostrar-ne l'objectiu final, ja que
un pIa obert i públic els suposaria
un cost electoral elevat i un enfron
tament social claro
El nostre Sistema Nacional de Sa
Iut és reconegut com un dels millors
del món, tant per la cobertura i el
servei com pel cost amb relació a la

qualitat que ofereix. Pero és cert que
necessita algunes reformes per aug
mentar l'eficacia, i sobretot amb vis
ta a la transferencia de tot el territo
ri de l'Insalud, i per aprofundir en

les garanties d'equitat i d'accessibi
litat. Per aixó, des de la UGT pro

posam: augmentar les inversions
sanitáries públiques per garantir un

*Carles Moreno Gómez és secretari
del Sector de Sanitat de la FSP

UGT, Balears.
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Des que es va constituir ha estat

avaluada i acreditada anualment

pel Fons d'Investigacions Sanitá
ries (FIS), que depen de l'Institut
de Salut CarIes III del Ministeri de
Sanitat i Consum.
Des que es va crear, la UI ha eres

cut progressivament pel que fa a la
dotació d'espai, el personal i la
infraestructura gracies a fonts di
ferents d'informació interna i ex

terna (pressupostos de l'Insalud,
FIS, Comissió Interministerial de
Ciencia i Tecnologia, institucions
i associacions privades, etc.).
En l'actualitat, la Unitat d'Investi

gació es localitza a la la planta de
l'edifici D i disposa d'una area de
més de 250 m- que es distribueixen
en 8 laboratoris (6 per a biologia
molecular i microbiologia, un per
a citometria de flux i un per a cul

tius cel-lulars), una-aula informa
tica (dotada de 6 ordenadors amb
connexió a Internet), espai per a

despatxos, magatzem, aules de se

minaris, etc.

L'equipament que té la UI es ne

cessita per realitzar les técniques
experimentals usuals pel que fa a

la bioquímica i la biologia mole
cular. Així mateix, compta amb un

equip de citometria de flux i de se

paració (o sorter), un sistema per a

bany d'órgans ex vivo; una campa
na estéril per a cuItius cel-lulars, etc.

La UI disposa d'un equip d'inves

tigadors constituít per un director
i 3 investigadors seniors (2 biolegs
i 1 metge), 5 becaris amb titulació

superior, 2 tecnics de laboratori i 2
auxiliars administratius. Un dels

investigadors seniors esta contrae

tat des de l'any 1999 mitjancant
l'exigent Programa de promoció a

la investigació en ciencies de la
salut del Ministeri de Sanitat i

Consum. A més, a l'Hospital de

•

Son Dureta hi ha un nombre ele
vat de personal facultatiu (llicen
ciats i doctors) adscrit a diversos

projectes d'investigació a temps
parcial (entre 10 i 20 hores setma

nals), tant pel que fa a la modalitat

d'assaigs clínics com pel que fa a

altres projectes d'investigació fi

nancats per organismes públics i

privats.
La UI, des que es va crear, pretén
assolir un objectiu cientificotecnic
dar: estimular i facilitar l'obten
ció de coneixements biornedics
basics amb l'objectiu de permetre
la translació eventual a la practica
clínica habitual (translational
research).
Aquest objectiu generic pot des

glossar-se en els objectius especí
fies següents: dotar els investiga
dors de l'espai i els recursos neces

saris per al desenvolupament efi

cae i efectiu dels projectes d'inves

tigació diferents; facilitar i estimu
lar la comunicació (cmassa críti-

• . , • " .

I:Hospital Universitari
de Son Dureta (HUSD) a

Palma és l'hospitol de
referencia de la comuni
tat de les lIIes Balears.
La seva Unitat d'lnvesti

gació (U I) es va

constituir I'any 1992
com a unitat clinicoepi
derniolóqico i, des de
I'any 1994, com a unitat

clinicoexperimental.



ca») i la col·laboració científica entre

els investigadors básics i c1ínics;
contribuir a l'obtenció de recursos

econórnics addicionals (institucio
nals, indústria farmacéutica, empre
sa privada), i agilitar la gestió admi
nistrativa del procés investigador.

ques; Wéstern blot, Northem blot, PCR,
RT-PCR, identificació, clonació i

seqüenciació d'ADN de procariotes i

d'eucariotes, cultiu cel-Iular, etc.;

citometria de flux; análisi i separació
de mostres; deterrninació d'antigens
específics en cél-lules vives mitjan-

eant anticos
sos mono

donals; pro
cedimen ts

de fisiologia
experimen
tal: sistema
de manteni-

ment d'órgans ex vivo (bany d'órgans:
fetge i pulmó); electrofisiologia de

múscul aíllat en bany d'órgan; etc.;

tecniques microbiológiques: identifi
cació molecular de microorganismes:
ERrC, RAPD, ribotip ... , i aíllarnent i

purificació de components bacterians.
La UI s'encarrega també d'organitzar
i de desenvolupar cursos de formació
continuada pel que fa a estadística,
metodologia de disseny experimen
tal, bases de dades, recerca d'informa
ció científica, etc., i d'oferir suport i

assessorament per sol-licitar beques
d'investigació per a la metodologia de

La UI depén de l'lnstitut de
la Salut Caries III del Ministeri
de Sanitat

LUBRES INFANTILS
IJUGUETES

DISCOS I CASSSEITES

La UI, actualment, s'organitza per

prestar dos tipus de serveis. D'una

banda, assessora per realitzar dissenys
experimentals mitjancant la recolli
da d'informació bibliográfica, tecni

ques de rnostratge , creació i adminis

tració de bases de dades, analisi esta

dística, elaboració i difusió d'un arti

de científic, etc.

Així mateix, també es dedica a pres
tar suport pel que fa a l'experimenta
ció básica mitjancant la tecnologia
següent: procediments de bioquími
ca experimental básica; procediments
de biologia molecular i cel-lular basi-

Carrer d'en Rubí, 5
Tel. 71 3821

07002 Palma (Mallorca)

LUBRES DE TOTS
ELS PArSOS
CATALANS

LUBRES DE TEXT

SERVEI
DE LUBRES

ESTRANGERS

mernóries per sol·licitar beques.

Línies d'investigació

A continuació, es resumeixen les lí

nies d'investigació generiques que es

desenvolupen a I'HUSD. Una gran

majoria necessita l'assistencia tecni

ca de la UI o es desenvolupen ínte

grament pel personal (assenyalades
amb un *):

Malalties infeccioses i microbiolo

gia dínica (mecanismes moleculars
de patogenicitat bacteriana; tipado
molecular de microorganismes *) i

sida.

Malalties hereditaries (anomalies
congenites a les Balears: estudi de
les síndromes microdelecionals i de
la implicació de la recombinació

pel que fa a la patologia humana.
Malalties immunologiques (immuno
deficiencies primaries: immunodefi
ciencia variable comuna *).
Cancer (hematopoesi, hemopaties
malignes i malaltia mínima residu

al; tractament de les malalties on

cológiques ).
Malalties cardiovasculars (cardio
patia isquémica; epidemiologia i
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terapeu tica ; factors de rise
cardiovascular (epidemiologia i te

rapeutica); patologia de la paret vas

cular dels grans vasos arterials; pre
servació del dany d'órgans per is

quemia vascular i per isquemia i

reperfusió*.

Malalties metabóliques i nutricio
nals: Mbits alimentaris poblacio
nals i trastorns metabólics conge
nits.
Gestió de recursos sanitaris: efici
encia de les eines de gestió sanitá-

Projectes de futur

ria i l'optimització pel que fa a la

dispensació de farmacs.
Malalties renals: litiasi renal i cal
cificacions patológiques i aspectes
bioquímics de la nefrolitiasi.
Malalties respiratóries: alteracions
del múscul esqueletic pel que fa a

les malalties respiratóries croni

ques*; inflamació pulmonar i ta

bac*; i inflamació sistémica pel que
fa a les malalties respiratóries"; oxi

gen i expressió genética", i síndro
me d'apnees del son.

S'ha previst crear la Fundació d'In

vestigació de I'HUSD. Aquest projec
te es troba de forma preliminar apro
vat per la Direcció General de
l'Insalud i esta pendent de ratificació
en el Consell de Ministres. La consti
tució de la Unitat d'Investigació com

una fundació permetrá una agilitat
gestora major pel que fa a la promo
ció de fonts noves d'informació, en

particular les que es relacionen amb
la societat civil, com ara els convenis
amb les fundacions privades, la in
dústria farmacéutica, les entitats ban

caries, les institucions hoteleres, etc.,
i un dinamisme major per gestionar
els recursos econórnics, per pressu
postar i adquirir equipaments nous i

per contractar personal investigador.
Així mateix s'ha pensat crear l'Insti
tut Universitari d'Investigació en Ci
encies de la Salut (IUNICS). Es tracta

d'un projecte ambiciós que es finan

cara a partir de fons de la CE (FEDER)
i de la comunitat autonoma, i perrne
trá crear un institut universitari d'in

vestigació, amb seu a I'HUSD i amb

personal que procedeix de la UIE,
d'institucions científiques del Govern
i de I'HUSD mateix.

*Andrés de la Peña Fernández és es

pecialista en Medicina Interna i di

plomat superior en Metodologia i In

vestigació Clínica.

En Preparació "Llarl!ues distancies"
Mes de novembre

Informes i reserves: OMS, 50 B. Box 696 . 07003 Palma (Mallorca)
Tel. 971 72 38 42 . Fax 971 72 69 42 . http://www.viajesmarte!.com
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Gabriel Alomar i nil poble catala))
PERE ROSSEI I 6 BOVER

L'aparició dels volums II i III de les

Obres Completes de Gabriel Alomar,
*

sota

el patrocini del Consell de Mallorca i

de "Sa Nostra", posa a la lIum una part

importantíssima de la labor que com a

publicista l'escriptor mallorquí va rea

litzar entre 1904 i 1908 al periódic El

Poble Catalá. EI volum II és encapcalat
per la conferencia El futurisme, que

Alomar va llegir el 1904 a l'Ateneu Bar

celones dins un cide protagonitzat per

escriptors mallorquins i que el 1905 sorti

en un opusde de L'Auenc, i recull eIs

artides llargs apareguts entre 1904 i

1906 a El Poble Catalá. El volum III

recupera eIs escrits breus de la secció

Sportula, també editats al periodic ma

teix entre 1907 i 1908, aIs quals han de

seguir en un tom nou els que sortiren

l'any 1909. Ambdós volums han estat

transcrits per Pere

Rosselló Torrents i van

precedits d'uns estudis

introductoris extensos

de Jordi Castellanos, el

segon, i d'Assumpta
Camps, el tercer.

Durant molt de temps,
només han circulat

per les llibreries La

columna defac, l'únic

poemari que va pu

blicar, i alguns
aplecs antológics
amb eIs articles

més importants,
com són eIs lli
bres El futurisme
i altres assaigs
(1970), a cura

d'Antoni-Lluc.
.

Ferrer, i Sobre
liberalisme i na

cionalisme

(1988), als quals cal afegir
una reedició de11972 deLapena de mon

(1912), a més d'altres edicions de textos

més breus en revistes i reculls col
lectius. Tanmateix, Alomar és l'autor

d'una producció extensa, dispersa en

un gran nombre de publicacions, tant

de Mallorca i de Catalunya com de la

resta de l'Estat i adhuc de l'Argentina i

d'Egipte, com són En Figuera, La

Roqueta, La Almudaina, La Última
Hora, Nova Palma, Catalonia, La Veu de

Mallorca, La Veu de Catalunya, ElPoble

Cauda, L 'Esquella de la Torratxa,La Cam

pana de Gracia, Ilustraciá Catalana, El

Día, Sóller, El Obrero Balear, La Publici

tat, El Imparcial, La Aurora Social, El

Sol, La Nación, LeJournal d'Egipte, etc.

Aquesta dispersió mateixa ha donat lloc

a un desconeixement pregon de la seva

obra, de la qual sovint se citen títols

gairebé desconeguts. N'és un exemple
flagrant la «novel-la» en castella titula

da Elsorbo del heroísmo (1923) que, con

tráriament al que hom pot pensar, no

més és un relat breu que no arriba a les

seixanta pagines. L'escampadissa del
material que cal reunir i editar, junta
ment amb la seva reordenació, és el

gran escull que aquestes Obres Comple
tes hauran de vencer.

La idea d'encapcalar el primer
d'aquests dos volums ambElfuturisme
respon al fet que aquest text és a partir
de 1904 el nudi del seu ideari moder

nista, en un moment en que Alomar ja
adreca quasi tota la seva activitat cap al

Principat. Nogensmenys, en els artides

apareguts anys abans a La Almudaina

ja hi ha l'embrió dels seus planteja
ments regeneracionistes. Alomar par

teix de l'existencia de dues forces anta

góniques en la societat: una que mira

cap al passat i que l'individu troba ma

terialitzada en conceptes com la patria,
la religió, les tradicions, els costums, la

família, etc.; i una altra que apunta al
futur i l'impulsa a la rebel-lió i a la trans

formació del món, a la imposició de
l'ordre huma sobre la Natura. Per a

Alomar, tot seguin t les teories de

Carlyle, l'intel-lectual, el Poeta en sen

tit ampli -que integra tots els creadors,
tant eIs escriptors com els artistes, els

GabrielA.l;0MAR: ?bres Completes, volum II. El futurisme, seguit deis articles d'EI Poble Catalá (1904-1906).

Introd_llccw deJordl Caste/l.anos. Transcripció deis textos de Pere Rosselló Torrents. (Mallorca, EduorialMoli, 2000).
GabnelALOMAR: Obres Completes, uolum Ill. Sportula (1907-1908) articles d'EI Poble Catalá Introducciá

d/Assumpta Camps. Transcripciódeis textos de PereRosselló Torrents. (Mallorca, EduorialMoll, 2000).
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filósofs o els polítics-, ha de ser un

rebel que s'ha de fer ressó de les as

piracions del poble i ha de dirigir la
societat cap al futuro Així, elfuturis
me -que no té res a veure amb l'avan

tguarda, encara que el nom coinci
deixi amb el moviment que
Marinetti propugnara- no és altra
cosa que el modernisme, concebut des
d'una perspectiva nacionalista, re

generacionista i messianica, que vol
combatre l'endarreriment de la so

cietat catalana de la Restauració;
pero que alhora es defineix com un

moviment etem de la historia, un

moment del cide de l'evolució, en

el qual la humanitat «va renovant a

través dels segles les propies creen

ces i els propis ideals». Alomar creu

que Catalunya i el catalanisme s'han
d'orientar cap al futur, per la qual
cosa cal aspirar a la construcció de
les condicions básiques per tal que
les generacions del demá puguin
bastir el seu propi món en llibertat.
Tot i que EI futurisme conté forca
punts de contacte (arbitrarisme, clas

sicisme, mediterranisme, civilis
me ... ) amb el noucentisme, alesho
res en estat de gestació, Alomar va

restar al marge del noucentisme a

causa del seu radicalisme anticon
servador. De fet, Elfuturisme té una

dara imbricació política i s'ha con

siderat una crida a la formació d'un

grup ideologic, en que poguessin
col· laborar els modemistes amb el
sector liberal i republica del catala

nisme. Alomar aposta per la inte

gració del proletariat en el catala

nisme, en el qual creu que tenen

cabuda totes les tendencies ideolo

giques. Ara bé, creu que, en el cata

lanisme de l'epoca, hi manca un

corrent progressista i liberal, que

promogui la regeneració i la moder
nització. En Elfuiurisme apareixen
dos conceptes essencials, que tam

bé trobarem en la seva poesia: el de

Fília, com a ideal de les noves gene
racions futures que crearan un demá

millor; i el de la Ciutat, com a cen

tre d'irradiació del progrés a partir
de l'activitat dels intel-lectuals.
L'ideari d'Alomar no es vehicula
només a través d'EIfuturisme, tot i
ser el text més complex i el que ofe
reix una visió més global del seu

pensament. Com hem dit, els arti-

des d'EI Poble Catala són un bon

exemple del seu pensament ideolo

gic, polític i estetic, Basta esmentar

alguns dels artides més importants
i representatius, com «El lliberalis
me catalá», en que desenvolupa la
seva proposta d'un catalanisme
obert, que integri els corrents repu
blicans; «Sobre el Quijote (Notes
marginals)», en que basteix una in

terpretació sociológica i historica de
la figura mítica creada per
Cervantes; «Ruralitat», en que de
nuncia l'excés de pairalisme i de

regionalisme que domina la litera
tura catalana del moment i defensa

l'avanc cap a una literatura vera

mentciutadana; «L'estetica arbitra

ria», en que planteja el tema de les
relacions entre l'Art i la Natura, un

dels punts fonamentals tant de l'es
tetica modernista com de la noucen

tista; «Variacions sobre la pena de

mort», on combat aquesta practica
amb que els estats castiguen alguns
delictes; o «El verb de Catalunya»,
escrit amb motiu del I Congrés In
ternacional de la Llengua Catalana

(1906). També la crítica literaria, en

sentit ampli, ocupa un lloc impor
tant en aquests artides d'EI Poble
Catalá: hi elogia alguns dels grans

escriptors de l'epoca, com Ibsen o

Zola; hi combat figures literáries

que no representen per a ell l'art

autentic, com Juan Valera; hi evo

ca, amb motiu de la seva mort, el

dramaturg mallorquí Joan Palou i

Coll; hi comenta una obra de Josep
Pin i Soler; etc.

El volum IV de les Obres Completes
de Gabriel Alomar, com hem dit,
esta dedicat als artides de la secció

Sportula. Es tracta d'uns escrits molt

més breus, que durant dos anys -

des de 1'1 de novembre de 1907 a126
de novembre de 1909- varen apa-.
reixer amb una periodicitat quasi
diaria e El Poble Catalá. Davant els
artides llargs i reflexius que trobam
al volum III, els escrits de la secció

Sportula són notes o impressions
subjectives, amarades d'un punt de

vista essencialment poetic, per la

qual cosa de vegades fins i tot s'acos
ten al poema en prosa. Són «fulls de

calendari», efímers per definició,
que contenen el batee de l'actual i
l'immediat. Com apunta Assumpta

Camps a l'estudi introductori, «la

Sportula alomariana es troba a mig
camí entre el periodisme mili tant

que persegueix influir en el lector, i
la creació literaria del prosista que
s'entreté en divagacions poetiques
sobre els temes més diversos» (p. 7).
Per aquest motiu, els artides breus

d'Spartula reflecteixen una multitud
de temes: hi ha reflexions provoca
des pels esdeveniments de l'actuali

tat, la problemática de l'escriptor
modern, les relacions entre

Catalunya i l'Estat espanyol, l'ideal
futurista de la Ciutat, la crítica a la
societat decadent de l'Espanya de

l'epoca, la reflexió sobre l'esséncia
del nou catalanisme, la nota sobre
els artistes i escriptors europeus més

representatius del canvi de segle, les

formulacions sobre la funció «sagra
da» i regeneradora del teatre, etc. Per
damunt d'aquestes notes, influídes

poderosament per D'Annunzio i

per Carducci, plana una concepció
messianica de l'artista, que pretén
influir en el lector i contribuir a la
tasca col· lectiva de la regeneració
social i nacional.

L'espai breu d'aquesta ressenya, en

contrast amb l'extensió de les Obres

Completes alomarianes, i els estudis

amplis que les encapcalen fan so

brer qualsevol intent d'aprofundir __
més en el contingut d'aquests dos
volums. Tanmateix, ara i aquí no

més volem assenyalar l'interes ex-

traordinari d'aquests escrits, que ens

permeten comprendre la importan
cia que Alomar va adquirir en el
món cultural i polític catalá dels
inicis del segle xx. Aquesta impor
tancia no només ateny els vessants

ideologics, SIllO també els
estrictament literaris, ja que, tot i l'es
til forca retóric, la prosa de Gabriel
Alomar gaudeix d'una alta volada

poetica. La publicació d'aquests
materials, que fins ara romanien
oblidats en les hemeroteques, per
met constatar que ens trobam da
vant un escriptor l'obra del qual va

Zmolt més enlla de les magnífiques
poesies de La columna defoc -que, al

capdavall, són complernentáries
dels seus escrits com a publicista- i

ens en comenca a oferir una imatge
molt més completa i complexa.

--



((populars descoDegutS))
M/QUEI BRUNET

Que EIs Valldemossa són popu
lars és inqüestionable. I I'ámbit

geográfic que dóna suport a

aquesta popularitat és més ampli
del que molts lectors es poden
imaginar.
En canvi, quanta gent d'aquells
que s'enorgulleixen d'haver-los

escoltat i d'haver assistit als seus

concerts podrien citar amb de

simboltura més de 1 O cancons del

seu repertori? Qui recorda que
entre els seus nombrosos treballs

di scogr áfi cs publicats per

Philips, Belter i Ona Digital (els
primers dels quals foren enregis
trats a Londres, en catalá i du

rant la dictadura) hi figuren un

disc monográfic de poetes ma

llorquins musicats, un disc de

propia creació, amb temes origi
nals dedicats a Palma, 1 Cl) de

dicat íntegrament a la figura de

l'arxiduc Lluís Salvador, etc.?
I no oblidem els 14 programes di

dáctics, Cancons de les Illes, can--

fons del món que, ininterrompu
dament durant 12 anys, feren ar

ribar amb una vehemencia qua
si infantil a les escoles de les
Balears. I la seva aportació a Can

fons de la Mediterrania en que
compartiren escenari amb Ofra
Haza per a més de cinc mil per

sones, arnés d'un musical origi
nal estrenat al Teatre Principal
l'any 1979, Retalls de la Ignoran
cia. I l'enregistrament de l'him

ne del Festival Mundial de Folklo

re. I tan tes coses més.

EIs temes m usicals sorgi ts
d'aquest ventall de treballs, su

mats a altres de caire més inter

nacional, ha configurat el reper
tori que, al llarg d'una dilatada

carrera, EIs Valldemossa han in

terpretat arreu de tot el món. Des

de Hong Kong a Nova York, pas
sant per Durban.

Tot i aixó , can co ns com Na

Catalina de PIafa, o Fiesta (amb
la qual triomfaren a l'Estat espa

nyol) són les més sol-licitades del

seu repertorio EIs Valldemossa

són el que podríem dir uns popu
lars desconeguts.

Més de 40 anys

EIs complica ts m i tj ans del

marqueting actual utilitzats en el

món de l'espectacle contrasten

amb la simplicitat amb la qual
EIs Valldemossa han captivat
any rere any els públics i oients
més diversos: nobles, infants,
princeses, empresaris, monar

ques, reclusos, soldats, criades,
malalts, turistes ... Pocs resten

indiferents a la seva proposta au

tentica i plena de carisma. La



posada en escena és senzilIa:
una estética simple, sincera,
lluny de la sofisticació. EIs seus

recursos: unes veus persuasives,
un repertori sense fronteres i una

flauta certament mágica.
EIs orígens del grup servirien de

guió excel-lent per a una pel
lícula: un hotel familiar, l'hotel

Artista, en un petit poble de

muntanya de la Mallorca pretu
rística. EIs hostes són pintors,
escriptors i altres bohemis que
s'asseuen a taula per delectar-se
amb els plats exquisits que pre
para Margalida Estarás mentre

Tomeu Estarás pare (Tomeu «Re

üll») actua de mestre de cerimó
nies. Encara ara ho recorda amb

nostalgia el pintor Josep Coll

Bardolet, un dels afortunats es

tadants d'aquella casa. A la posta
de sol, tres joves germans prenen

part a la reunió per interpretar
de forma espontania el seu reper
tori.
S'anomenaven Los Existencia
listas de ValIdemossa per sugge
riment de l'escultor Horacio de

Eguía, encara que aquest nom no

dura gaire. Ben aviat anaren a fer

llargues estades a Londres; actu

aven al Blue Angel, una sala que
aleshores freqüentava un jove
Paul McCartney. Després
d'aquests inicis, una capacitat de

treball illimitada i la seva volun
tat de permanencia han possibi-

lita t una carrera

llarga i inin

terrompuda

marcada per un intens tragí iti
nerant per tot el món.
Pero el deure amb la seva identi
ta t cultural va marcar un dels
moments més transcendents de
la seva vida. L'any 1969, al Teatre
Real de Madrid, in tervingueren
amb Salomé a Eurovisión, quan
encara era un certamen de pres
tigi, cosa que els va obrir moltes

portes. Pero també ha servit des
prés d'excusa poc consistent a

aquells que no han volgut reco

neixer el compromís constant

del grup amb la seva llengua i la
seva terra. S'ha d'ésser valent, en

un món on tot passa rápid i les

oportunitats professionals són

escasses, per canviar-se el nom i
redefinir la línia a seguir en el
moment més algid i ple d'expec
tatives, contractes i ofertes. Ells
ho feren: Los ValIdemossa es

convertiren en EIs Valldemossa,
decidiren establir el seu cau a

Mallorca i enregistrar només en

catala.

Populars, familiars i entranya
bles per una banda, han actuat

sovint per a un públic de totes

les edats (illene a cops, i d'arreu
del món en la majoría dels ca

sos), que desconeixia el que es

trobaria en aquella aproximació
artística. O tal volta esperava tro

bar-se amb aIs eurovisius?
Encara es recorda, per carnaval,
aquell pavelló a la ciutat Alema

nya de Shongau, on milers d'idó

latres de la cervesa en quantitats
generoses passaren de la bullícia,
el desordre, l'aldarull i el guiri
gall, al més absolut silenci

quan a l'escenari comen

�a a sonar La ciutat de
Napols . I així ro-

mangueren una hora i mitia es

coltant el millor del nostre fol
klore. O quan al Teatre
Wadsworth del barri californiá
Westwood de Los Angeles, un

públic entusiasmat es posava
dret, no tant pel terratrernol que
es va produir aquella mateixa

nit, sinó per aplaudir un magní
fic recital básicarnent integrat
per cancons mallorquines, The
Beatles traduíts al catalá i, com

sempre, Blai Bonet i J. M.

Llompart musicats, entre d'al
tres. Aquests fets que recordam
no serien rellevants si no fos per

que en el moment de trepitjar
ambdós escenaris eren uns com

plets desconeguts per als assis
tents. Empero la química entre

ambdós, públic i artista, sempre
ha funcionat admirablement en

el eas d'Els Valldemossa. Verta
dera seducció.
A aquest desconeixement d'una

part important del repertori del

grup per part del públic, es pot
sumar la confusió onomástica
dels admiradors de Genia i els

germans Estarás, quan en salu
dar-los els bategen de bell nou

canviant-los els noms. Així, Ber
nat és interpel-lat com a Tomeu,
Tomeu com a Bernat, Mateu,
Romeu, etc., i n'hi ha, fins i tot,
que encara utilitzen el nom de
Maties en lloc de Rafael, referint
se a aquell cosí que participa en

el grup en els seus inicis. O els

qui encara avui s'adrecen a

Genia anornenant-Ia Margaluz,
que va deixar el grup l'any 1970.

N'hi ha encara de més des

pistats; han arribat a

felicitar-los amb

aquestes parau-



les: Los J avaloyas sou fantástics.
Pero a hores d'ara ningú no dubta

que al llarg de més de 40 anys EIs

Valldemossa han teixit una identi

tat propia, cimentada en la terra i la

gent que els ha vist néixer i créixer.
I la seva senzillesa i afabilitat han

destil-lat estimació. No puc repri
mir-me de transcriure la nota epis
tolar que e ls va remetre J oan

Alavedra, biograf de Pau Casals:
«Estirnats i admirats amics: Us es

cric sota la impressió que m'ha fet,
ara mateix, la vostra audició a la

televisió. Us vull dir, sincerament,
que m'ha emocionat moltíssim la

vostra tasca artística i patriótica.
Com a autor dels versos d' «EI Pes

sebre», que ha musicat Pau Casals,
quantes i que belles coses m'heu fet

pensar! La vostra franquesa, la vos

tra alegria, us donen unes possibili
tats extraordináries, perque estan

recolzades en un art que, per ésser
ben vostre és, a la vegada ben nos

tre ... »

Quatre personalitats ben diferenci
ades conformen aquesta alliganca
artística. Genia és una nord-ameri

cana nascuda a Viena, que pensa,

parla i viu en catala i que cresqué
en el món de l'opera. Mentre a casa

seva es cantava Wagner i Verdi, ella

s'entusiasmava amb Joni Mitchell

i Carole King. D'aquella infancia,
ri'assimilá la pluralitat idiomática
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que ha perrnes al grup no tenir fron

teres quant al seu ambit d'actuació.

Pero sobretot u'heretá unes dots

vocals sense discussió. Abandona

els estudis de can t clássic, i tria

Mallorca per entregar-se en cos i

anima a una nova etapa artística

que, grácies
al seu eclec

ticisme en

e ls gustos
musicals, li

permet pas
sar dels ro

mancos po

pulars a Elai Bonet, i entremig ob

sequiar-nos amb un malabarisme

interpretatiu amb Han del o

Piazzolla. O recordar-nos els superbs
Crosby, Stills & Nash.

Inquiet, investigador i sempre aliat

del seu amic «el llibre», Rafael, el

germá maior dels Estarás, ha sabut

fer del binomi música-nacionalisme
el motor de la seva existencia. I com

que «la incomprensió entre els po
bles es cura viatjant» (Unamuno), els

viatges han estat la seva passió vital

durant anys i s'han convertit ara en

font d'inspiració per als seus articles
literaris. Compositor, apassionat
conversador i cronista excel·lent.
Enlluernat per les noves tecnolo

gies, no dubta gaire a l'hora d'in

corporar el Macin tosh i la camera
de vídeo a la seva ploma o substituir
el seu tradicional escacs per un

d'electrónic.

Bernat, mai prou satisfet amb el seu

talent per a la interpretació, musi
cal i dramática alhora, es va sub

mergir en el món deIs pinzeIls de la
ma de Xim Torrents, per poder cap
tivar, encara més si cal, el seu nom-

• Ergonomia

• Durabilitat

RRoldan CULTE AL COS
Cream espais per conviure ,

• Disseny

Sembla
brós col-Iectiu de seguidors ... i se

guidores.
Noctárnbul per definició, enllaca la

matinada amb eIs seus amics pesca
dors al port de Valldemossa, i so

vint es perd mar endins, prop de sa

Foradada. Un poc més tard, deixa
la barca per agafar la paleta i eIs pin
zells. I a mitjan horabaixa, els co

lors seran substituíts pels acords i

les harmonies, perque sempre li ve

de gust agafar la guitarra. D'aixo,
anys enrere, quan n'hi havia, en

deien un bohemio
El més iove dels germans és en To

meu. Interpret virtuós de la flauta

delea, fou alumne de Joan Maria

Thomas, i pupil del seu benefactor
i amic Josep Coll Bardolet. Triom

fador a l'escenari i cordial a la tau

la, el seu humor no falta mai a la

tertúlia. Pero sobretot es mostra

magistral quan té una flauta delea a

les mans. EIs seus mites són Bach,
Vivaldi, Telemann, Astor Piazzolla

i ... Johan Cruyff. En paraules de Pla

nes i Sanmartí, és el Rampal ma

llorquí de la flauta delea.
Quaranta i alguns anys són molts

anys per mantenir una continuítat
en el món de l'espectacle. Tot i així,
fa goig veure com uns desconeguts
han aconsegui t ésser tan populars.

*Miquel Brunet és responsable
d'ONA Digital, companyia discos'

grafica i estudis d'enregistrament.



Programa d'activitats educatives
"SA CURS 2001/2002

• Equipaments
- Escola del Medi can Tapera i sa Canova

tel 971 40 1001

Per una cultura deis valors

INFORMACIÓ I INSCRIPCIONS

"SA
NOS
TRA"

• Activitats I Exposicions
- Les praderies de posidónia, patrimoni de tots

Eivissa/Formentera tel 971 39 06 74

- Mobilitat sostenible. L'altra manera de rnoure's

Menorca tel 971 35 07 62

Mal/orca tel 971 40 1001

Obra Social
i Cultural

- Llengües, universos en perill
Ciutadel/a tel 971 48 06 86

Maó tel 971 36 68 54

Pitiüses tel 971 40 1001

Mal/orca tel 971 40 1001

-Retaule de sant Jordi de Pere Nisard

-Eis anys electrics, 100 anys d'electricitat
a Mallorca

-Etnobotánica a les Balears

Mal/orca tel 971 40 10 01
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- Museu Balear de Ciencies Naturals

i Jardí Botánic de Sóller

tel 971 63 40 64

- La Trapa
tel 971 72 80 37

- Observatori Astronórnic de Mallorca

tel 689 68 65 57/649 99 77 52

• Activitats per treballar a I'escola
I//es Ba/ears tel 971 40 1001

www.sanostra.es
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Segons sembla no hi ha res a fer,
estan a punt d'enderrocar set illetes

de cases a la Gerreria, un dels barris

més emblemátics del nudi medie

val de Palma. L'área afectada (l'ano
menada «actuació 2B de la Gerre

ria») es troba compresa entreels jut
jats nous i la Porta de Sant Antoni,
entre el Socors i la Ferreria (Ferre
ria, Gerreria, noms que ens sugge
reixen un seguit d'activitats artesa

nes lligades al barri des de temps

immemorials). I encara s'ha d'afe

gir a aquesta area la illeta delimita

da pels carrers de la Ferreria, el Ce
ller d'en Miró, l'Hostal de l'Estel i

el carrer de Sant Andreu.

Devers dotze carrers quedaran afec

tats pels esbucaments, unes 88 cases

i centenars d'habitatges desaparei
xeran. La superfície afectada és

aproximadament quatre vegades la

illeta dels jutjats (devers 14.000 m/),
L'11 de maig de 2001 la Comissió

Insular d'Urbanisme del Consell de

Mallorca aprová definitivament els

expedients d'expropiació necessa

ris per als enderrocs. Només se sal
varan de la destrucció poques cases,

quasi totes modemes. Es calcula que
entre finals de setembre i primers
d'octubre podran cornencar els

esbucaments, de fet bona part d'una
de les illetes afectades ja no existeix.

FOTOS: Ángel F. Gené. Patrimoni huma

persones que, de grat o per forca, han

abandonant la zona en aquests dar

rers anys? És una situació realment

penosa, mai no podran tomar al seu

barri, el seu barri, si no es produeix
un mirade, deixara d'existir.

Abans de comencar a parlar del pa
trimoni arquitectónic,parlem de les

persones afectades pels enderrocs.

Segons una informació apareguda
al Diario de Mallorca el passat 16 de

maig, 70 persones quedaran sense

habitatge, 50 d'aquestes persones se

ran reallotjades -lluny del barrí, aixó
sí. Pero, i les 20 restants? I totes les

Aparcament aberrant

Després de destruir la practica tota

litat de les illetes de cases de la Ger
reria afectades per l'actuació 2B, els
carrers restaran muts. Des de la Por

ta de Sant Antoni es veuran els jut
jats nous (quines vistes!), i des de la

placa del Mercadal, el Socors. Ni la
Guerra Civil va fer tant de mal. Tot

seguit es construirá un aparcament
subterrani immens que ha d'ocupar
la practica totalitat de la superfície
afectada, i que tindrá tres pisos i s'en
llestirá com a mínim en un any i

mig d'obres. Després d'aixó es tra

caran carrers nous, s'aixecaran blocs

d'habitatges i locals comercials.
Entre al tres coses, s'ha previst
construir tres carrers nous que tra

vessaran la superfície de les illetes

antigues i dues places noves

(esponjaments) com a resultat de la

desaparició de dues illetes de cases,
cosa que suposa la desaparició de
vuit carrers antics o trams de carrero

Així mateix, apareixen carrers nous

que tenen els noms dels carrers an

tics pero amb un altre aire totalment
diferent: uniformats, adotzenats,
com fets amb motlle. No tenen l'en

eant ni les perspectives trencades
de la ciutat medieval, de la ciutat
musulmana. Un dels carrers actu

als, precisament un dels més sugge
ridors (el carrer de Can Salat) que
dara embotit totalment dins els bloes

d'habitatges de dues illetes de nova

creació. Apareixeran els blocs nous



d'edificis que conformaran set illetes
noves, gairebé ni recordaran l'aspec
te de les illetes primitives.

Origen del tracat

Sembla que el tracat dels carrers ara

afectats és d'origen islámic, En ge
neral, els estudis que es fan sobre la
Palma medieval donen per fet que
el tracat data de la dominació mu

sulmana (és a dir, anterior a 1229).
Alguns dels carrers ara arnenacats
de destrucció queden documentats
en epoques molt properes a aquesta
dominació.
El carrer del Socors, dins de la eiu
tat islámica, era un carrer de ronda

interior, corria paral-lel a la mura

da. A més, hi ha indicis que hi ha
via una sequía de distribució d'ai

gua alllarg d'aquest carrero

La Porta de Sant Antoni es troba do
cumentada en la donació d'una casa

l'any 1233. A més, es fa referencia al
mereat de l'epoca islámica que s'hi
feia. Del carrer de la Ferreria (i el de
la Gerreria, en Ballester, els Desem

parats i en Bosch) sembla que n'hi ha
constancia documental del s. XIv. Per
la Ferreria hi passava, a més, una se

quia de distribució d'aigua.
L'addició simple de cases, el tracat
radiocentric i el fet de seguir el camí
de les sequies d'aigua són alguns dels
condicionaments del tracat de car

rer de les medines musulmana.
Vertaderament molts dels carrers

que ara han de desapareixer a la
Gerreria responen a aquests con

dicionaments. Ens podem imagi
nar la zona de l'actuació 2B en l'epo
ca islámica com un conjunt d'horts
amb cases escampades. Lentament

aquesta part de la ciutat seguia un

procés d'urbanització característic
de les medines d'aquell temps.

El süq de Bab-al-Balad

Prop de la Gerrería 2B, en l'epoca
musulmana, hi havia una de les

portes de la murada, la porta de Bab
al-Balad (Porta de la Ciutat, després
Porta de Sant Antoni). De la porta
partien els camins cap a Inca i

Manacor, i hi confluíen els carrers

de la Ferreria i del Socors. A Madina

Mayurqa hi havia dos mercats dels

quals resta constancia documental.
Un es trobava devora la porta de
Bab-al-Balad, segurament s'hi veni
en productes de la pagesia (arribats a

través dels camins propers d'lnca i
de Manacor). El mereat (süq) de Bab
al-Balad se situava parcialment a la
zona de la Gerreria 2B: a tocar del
carrer del Fom del Vidre Vell, el de
la Ferreria i la Porta de Sant Antoni.

Rehabilitacions europees

Hi ha una serie de rehabilitacions a

nudis antics de ciutats europees que
es consideren modeliques, com ara

les rehabilitacions fetes a Bolónia,
on s'elimina la degradació i els ha
bitants antics tornaren al seu barri
un cop acabat el procés, tot aixó con

servant al máxim l'entorn físico Pel

que fa a rehabilitació, també hi ha
altres experiencies interessants a

Amsterdam, Porto, Copenhaguen i
Brussel-les. EIs criteris seguits en la

majoria d'aquests casos foren: con

servar el máxim; mantenir els ma

teixos habitants; conservar els ofi
cis i les indústries artesanes; evitar
els esponjaments; preservar les ti

pologies i els usos; evitar la iniciati
va privada; col·laborar amb els ha

bitants; considerar cada eas separa
dament; distorsionar mínimament
la vida dels habitants; les relacions,
l'estructura sociológica ... ; millorar
el confort i utilitzar tecniques cons

tructives artesanes sense excloure'n
les tecniques actuals.

EI Puig de Sant Pere

La rehabilitació fou possible graci
es a un moviment ciutadá fort que
s'oposava a la destrucció. Ja fa molts

anys que és una realitat. En general
es varen seguir els criteris de reha
bilitació que s'han exposat abans, i

es va esmentar sovint el eas de la

rehabilitació del nudi antic de

Bolónia com a model a imitar. Avui
el barri del Puig de Sant Pere és una

part viva de la Palma actual, no és

una escenografia postissa ni té un

aspecte de tocat i posat (tampoc no

s'ha de momificar el nudi antic).
En general s'han respectat els usos,
les tipologies, l'estructura de la po

blació, els tracats dels carrers, mol-
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Aquesta cape/la és un testimoni deis tempspassais.
Segurament qualcú[ará posses perque no

desaparegui quan s'esbuqui lafacana an es traba
situada. Pero, quin sentit tindrá aquesta capelleta si eis
carrers queformen el seu eruam queden arrasats?

Aquesl és el carrer de Can Salai a la Gerreria, 101

l'encani d/una medina musulmana, ple
d'irregularitats,perspeanes trencades, estret i

lluminós. Ha de desparéixet totalmetu embota entre

eis nous blocs d'edificacums.
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El carrer del Vidre a la cantonada amb el carrer de Can Salai. Ibtunpetit món que ha de

desaparéixerpersempre. Elmateix haoia depassaramb elPuig de Sani Perepero
finalmentJau rehabiluat. Tani de bo ens hagués servit l'experiénciaper evitar avui la

destrucciá d'aquest conjunt de carrers de la Gerreria.

Ponal del carrer de la Ferreria. Anw l'aauaciá 2B de la Gerreria desapareixen
gairebé tots eis edificis i carrers de la zona afectada.

Tambédesapareixenles anécdotes, amb la degradació sembla com si eis darrers 40

anys no haguessinpassat.

Report
tes de les cases; s'ha augmentat el con

fort i s'ha eliminat la degradació. El

Puig de Sant Pere ja no és aquell barri

deixat i abandonat que es volia arrasar

(com ara es pretén arrasar la Gerreria

2B), ja no constitueix un perill el fet de

passejar-hi. En molts d'aspectes es pot
considerar un eas modelic i els ciuta

dans se'l mereixen perque lluitaren per
la rehabilitació. EIs ciutadans ho dei

xaren molt clar amb la consigna «Sal
vem el Puig» i amb tates les actuacions

que es feren per aconseguir-ho. També

queda molt clara la voluntat, més a llarg
termini, de rehabilitar les árees més de

gradades dins el barri antic de Ciutat,
entre d'altres, la Gerreria 2B i, en gene

ral, tot el barri de la Gerreria.

Planificació de 1985

Les cases que ara es pretenen esbucar

amb l'actuació 2B de la Gerreria, en

principi s'havien de conservar i de re

habilitar. Així es disposava en el PIa

general d'ordenació urbana de Palma

del 1985, dins l'anomenada Área de

Regim Singular del Centre Historie.

Amb aquesta planificació quedava molt
clara la idea de protegir el patrimoni
arquitectónic (perque el patrimoni ar

quitectonic no tan sols són les cases i

els palaus, sinó també els carrers i les

cases humils, especialment si formen
un conjunt cohesionat), i de conservar

el caracter del barri antic. També es pre
veia rehabilitar les cases que després s'es
bucaren per construir la mola espanto
sa dels jutjats, de la mateixa manera que
es preveia rehabilitar les cases que s'es
bucaren amb les reformes dels carrers

dels Desemparats i d'en Bosch.
En canvi avui, segons el PIa especial
de protecció i reforma interior de la
Gerreria del 1995, s'ha d'esbucar l'area

2B de la Gerreria per construir un apar
cament subterrani immenso Per que tot

aixó ha vingut així? Per que aquest can

vi tan radical respecte al model del Puig
de Sant Pere? Una casa és certa: una

part de la responsabilitat la tenim els

ciutadans, els ciutadans i les associaci

ons i les institucions que no s'hi han

posat en contra.

Altres reformes

[a esta fet l'edifici dels jutjats nous.

Vertaderament suposa un impacte vi-



ortatge
sual i ambiental brutal pel que fa a les
tipologies i els usos. Tot ha canviat i
s'ha desvinculat de l'entorn. On són
les cases an tigues, els carrers, les
parcel·les, la gent que hi vivia? No es

reconeix res i s'ha desvirtuat al maximo
Basta veure com els esponjaments al
teren absolutament l'encant dels car

rers antics i l'estructura de l'entorn. EIs
usos nous generen tot un seguit de pro
blemes de transit, d'aparcaments, de
contaminació i de renous. Una trama

urbana medieval no és el més adequat
per a la circulació rodada -i molt

menys quan s'intenta adequar-la a

aquesta finalitat-, el tracat de carrers

nous o la reforma dels carrers antics
atreu més cotxes i genera encara més

problemes de transit. Per desgracia
aquest edifici provoca i provocara molts
de problemes. L'havien de fer justa
mentaquí?
En canvi, la reforma del darrer tram

del carrer de la Gerreria encara no s'ha
fet, i tant de bo que no es faci maio Edi
ficis nous, perdua d'irregularitats, aug
ment brutal de l'amplada del carrer (tres
vegades), facanes molt a prop, etc. Per

que s'ha d'eliminar la Gerreria d'aques
ta manera? És aixó protecció? (Recor
dem que aquestes actuacions s'emparen
sota el títol de PIa especial de protecció
i reforma interior de la Gerreria.)

El gran negoci

Si sorgeix el tema dels enderrocs
massius a la Gerreria, la gent es mira
amb polissoneria i comenta coses com:

«I saps quin negoci que faran ... ». Com
si els ciutadans no hi tinguéssim tam

bé la nostra part de responsabilitat.
D'altra banda, no sera un bon negoci
esbucar una porció important de la

Gerreria. El gran negoci seria rehabili
tar les zones més degradades del cen

tre historie (sortosament ni el PIa
Alomar ni altres amenaces s'han ma

terialitzat, encara en tenim un bon

tros). Un barri antic no degradat i re

habilitat seria un gran estímul per al
turisme de qualitat. Aquest seria
vertaderament el gran negocio

*Ange[ Francesc Gené Ramis és pro
fessor d/Historia de ['Art.

El correrHostal de Sanianyi; enfront del carrer del Socors. Indubtablement aquests
carrers rehabilitats de manera adequada serien un estimulper alturisme de qualuat.
EIpatrimoni arquuecionu: no són només les catedrals i eis palaus, també ho són eis
enioms urbans significatius.

Iniciativa Cornunfturia
URBAN El Temple

Projecte de
Rehabilitació Integral de
Gerreria i Calatrava
Prf'UUpost' I � 2;] 687
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PROJECTE COFINANC;:AT PER LA
COMUNITAT EUROPEA ;

Fons Europeu per al DOscnvo!upament Rcglono'
Fons Social Europou ( �

-,__---_.;,,�..

Cartel! informatiu sobre les obres a la Gerreria i la Calatrœoa. La realuat és que no tot sera
rehabilitar. Destruir i arrasar un conjura de carrers de traau medieval no ésprecisament el
mateix que rehabilitar. És aquesta la millor manera d'invertir eis recursos deisfons
europeus?



 



Pere Sampol
((

Pere Sampol, vicepresident del Govern
balear, conseller d'Economia, Cernere i
I ndústria, té una lIarga troiectório política,
exsecretari general del PSM i diputat, i se

sent identificat amb un projecte propi naci
onalista des de la solidaritat. Considera

que a les Balears el sistema económic

genera desigualtats socials que s'han de

corregir, pero que no es podre fer fins que
no hi hagi una veritable autonomia finan
cera: la sobirania fiscal. Sampol pensa que
no hi ha una crisi económico, com prego
nen alguns sectors de la dreta sociolóqico,
i opina que encara es pot créixer, tot i que
s'ha tenir en compte que cal una modera
ció per fer sostenible I'activitat económico.
S'han de potenciar el sector primari i les
noves tecnologies, a la vegada que s'han
de fer productes amb molt de valor afegit.

))



-Com valorau aquests dos anys de

govern del Pacte de Progrés?

-Cree que se n'ha de fer un balanc
positiu, és espectacular pel que fa a la

quantitat de feina feta i, fins i tot, per

que s'han abordat temes que estaven

gociacions no transcendeixen, perque
es fan dins un despatx i després
s'anuncien a l'opinió pública, pero
d'altres van precedides d'un debat

públic en el qual els partits polítics
opinen. Jo discrep que una discussió

política pública entre partits sigui un

enfronta

ment, aixó és

llibertat d'ex

pressió i eis

partits tenen

I' o bligació
de mostrar ei

quepensen a

la societat. Aquesta confrontació

d'idees seria negativa si implicas un

bloqueig institucional que paralitzás
les iniciatives i la resolució deIs pro
blemes. Pera, que qualcú em digui
quan un terna ha quedat bloquejat per
manca de consenso En tots eIs grans

temes que s'han suscitat i deIs quals
s'ha plantejat un debat públic hi ha

hagut consens, s'han aprovat i, possi
blement, s'ha respost a la majoria deIs

interessos deIs ciutadans. Ens hauri

em d'acostumar que els debats no tan

sols no són perniciosos, sinó que són

positius per a la salut democrática,

«SIha hagut de construir un espai
nacionalista des del no-res»

enquistats históricament.

Básicament, s'ha actuat en previsió
de futur, quant a infraestructures de

transport, d'energia i d'aigua. A partir
d'ara s'ha d'entrar en una etapa de

materialització d'aquests plans que
s'han aprovat alllarg d'aquest temps.
Es comencen a notar ja eis resultats

en inversions importants. Destacaria

dos temes que són importants per a

les forces progressistes, un és la in

versió en educació -espectacular- en

nous centres educatius i més profes
sorat i tarnbé la millora de les

infraestructures sanitaries, amb nous

centres de salut, PACS móbils, etc. El

balanc cree que seria per a una nota

alta.

-Com ha funcionat la dinámica del

pacte, la relació entre les diferents

forces polítiques que formen el Go

vero i el seu suport parlamentari?

-Hi ha sectors que encara no han

entes quin és el funcionament d'un

pacte entre partits cap deIs quals no

té majoria absoluta. Aixó obliga a unes

negociacions constants i a la recerca

d'un consenso Algunes d'aquestes ne-

-Com veieu el futur electoral de les
forces polítiques del Pacte de Pro

grés?

-S'ha de reconeixer que el primer any
de pacte va ser difícil, possiblement
perque ens trobarem amb una Admi

nistració que no era capac de respon
dre al nivell de feina que el nou Go
vern havia plantejat, una Adminis
tració amb una precarietat important.
Feia molts d'anys que no s'havien
convocat oposicions i, fins i tot, hi
havia malestar entre eis funcionaris

Entrev¿liltl321
a causa d'aquesta precarietat. Ara s'ha

entrat en una fase de consolidació i

d'execució dels projectes, a partir
d'aquest moment comenca la verita

ble travessia del desert del Partit Po

pular. Avui les bases del Partit Popu
lar s'adonen que hi ha una alternati

va solida i estable i que no tan sols

s'han abordat problemes histories,
sinó que aquest canvi arriba arnés

sectors socials amb possibilitats de

poder beneficiar-se de les iniciatives

del Govern i hi cornencará a haver

desercions dins les bases del partit
popular.

-Cap on aniran aquestes deserci

ons?

- Tothom pesca, tothom té la canya
de pescar en marxa. Estam en una fase
en que ei que importa és demostrar la

capacitat de feina i d'iniciativa políti
ca i de realitzar un programa que aten

gui la realitat de la gent. Després vin

drá el moment de pescar, pocs mesos

abans de les eIeccions aquesta feina

s'ha de concretar amb uns resultats

eIectorals. Les darreres enquestes co

meneen a apuntar que el Partit Popu
lar tindra un retrocés, no gaire espec

tacular, segurament perdrá un dipu
tat a cada una de les illes i aquests es

repartiran entre eis partits que ara

governen.

-Com van les relacions amb Unió

Mallorquina, amb la qual hi ha ha

gut una polémica amb motiu de la

moratoria urbanística del Consell

de Mallorca?

-Les relacions amb Unió Mallorqui
na, en I'arnbit personal, són cordials.

Ara bé, es tracta d'un partit amb el

Gianni Rodari

Infants de O a 4 anys

Ensenyament en catalá

Pedagogia activa

Grups reduíts
Servei de cuina

ARQUITECE BENNAsSAR, 46
07004 PALMA - Te!. 971 29 90 86 Gianni Rodari
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qual hi ha diferencies ideológiques i
aquestes es manifesten quan el debat
transcendeix a l'opinió pública. A
vegades aquestes diferencies es reso

len en un ambit més privat i no trans

cendeixen, pero, quan es fan públi
ques iniciatives que no s'han negoci
at previament, aleshores els dos par
tits discrepen públicament i aquestes
diferencies ideológiques es manifes
ten. Si no hi hagués diferencies ideo
logiques, segurament seríem un sol
parti t, pero som dos.

-Com veieu el terna, recurrent, de
fer un gran partit nacionalista o una

coalició electoral, com veieu l'es

tratégia política del nacionalisme?

-L'estrategia del Partit Socialista de
Mallorca (PSM) ha estat fer créixer el
nacionalisme. NosaItres partírem en

uns moments, encara en temps de la

dictadura, en que la tradició naciona
lista a les Illes Balears era molt pobra.
De fet, históricament, hi ha hagut
individualitats nacionalistes que ha
vien arribat a les institucions, pero el

primer partit nacionalista que va te

nir representació institucional va ser

el PSM l'any 1979, a les primeres elec
cions municipals i preautonórniques.
Aixó significa que aquí s'ha hagut de
construir un espai polític nacionalis
ta prácticament des del no-res i que
aixó ha costat molt d'esforc. El PSM
té un projecte propi i incorporar al
tres territoris de les Illes Balears és .

fer política de laboratorio El PSM ha
incorporatpersones del món de l'es

querra o de l'ecologisme o de l'huma
nisme i encara estam en aquest pro
cés. A partir d'aquí qualsevol experi
ment que desdibuixás aquest projec
te polític seria negatiu i, aleshores, no

sumaria. Nosaltres aspiram que el
nacionalisme sigui majoritari i, sobre
tot, a partir d'una consideració. El
nacionalisme no ha de perdre mai
més el seu component social, perque
és moIt vulnerable. Hem vist experi
encies a Europa en que ha estat molt
facil atacar el
nacionalis
me, per tant,
hem d'anar

cap al nacio
nalisme com

una ideolo-

gia al servei
de les persones i aixó fa que sigui invi
able la confluencia amb aItres opcions
polítiques.

paper d'avantguarda en la modernit
zació de l'Estat. Dic aixó i no m'agra
daria arribar en aquestes afirmacions,
perque, segurament, la realitat

plurinacional de l'Estat era més com

presa durant els primers anys de la
transició democrática que no ara. Per

«A l'Estot espanyol eis
nacionalistes tenen un paper

diavantguarda»

-Quin ha de ser el paper deIs naci
onalistes dins l'Estat espanyol?

que? Perque basicament els dos grans
partits d'ámbit estatal, Partit Popular
i PSOE, per una qüestió d'interes elec

toral, han tornat a un nacionalisme
espanyol decimonónic. Avui, fins i tot

els partits nacionalistes més dretans
tenen un model d'Estat molt més pro
gressista que el PP i PSOE. MoIts de
sectors progressistes a les passades

-En aquests moments els nacionalis
mes dins l'Estat espanyol tenen un

mbat
Pge. Papa loan XXIII, 5-E· Geranis Centre - Tel. 971 713 350· Fax 971 215641 • 07002 Palma de Mal/orca



eleccions al País Base es varen

identificar amb el Partit Naciona
lista Base i el PSOE va deixar per
dre un referent important com era

el de la modernització de l'Estat.
Avui l'esperanca d'un Estat mo

dern que reconegui la diversitat

-Plantejaríeu l'autodetermina

ció, la incIou, el PSM, en el seu

programa?

-Sí. L'autodeterminació dels po
bles és un dret reconegut a la De

claració Universal dels Drets Hu-

mans i tots els

pobles tenen el

dret d'exercir-lo

i, si és possible
plantejar per
tres vegades un

referendum al

Quebec, per que
no ha de ser possible plantejar-lo
al País Base o a les Illes Balears si

un percentatge relativament impor
tant de la població el reivindica.

«Les reformes estructurols

ajuden a fer rendible el sec

tor agrícola»
com una qüestió que enriqueix,
com un valor, la represen ten les

forces nacionalistes. I si aquest
Estat ha de sobreviure amb l'actu
al estructura territorial haurá

d'avancar cap a aquest reconeixe
ment de la pluralitat o deixará de

ser un instrument polític útil i
s'haurá de canviar.

-Passant a altres temes que te

nen a veure amb la vostra res

ponsabilitat com a vicepresident
de l'área económica del Govem.

EIs experts preveuen una desac

celeració del creixement econó

mic a les BIes Balears, com

valorau aquesta situació?

-En aquests moments no podem
parlar de recessió ni rnolt manco

de crisi, com ha apuntat algun sec

tor de la patronal, iens hem de re

metre a les dades. No es pot parlar
de crisi ni de recessió quan a final
del mes de juny tenim quasi vint
mil llocs de feina més que l'any
passat o quan el sector d'hostaleria
té un tres per cent més de treballa
dors ocupats que fa ara un any.
Tornam batre el record de passat
gers a l'aeroport. Aquesta ha estat

una crisi inventada que s'emmar
ca dins una campanya de determi
nats sectors contra l'ecotaxa. El que
sí es comenca a notar és una mo

deració del creixement. És a dir, si
el sector de la construcció l'any 99
va créixer un 22 per cent en con

tractació de treballadors, el2000 un

12,5, en el200l estam evolucionant
cap a unes taxes de creixement del
9 per cent i a final d'any acabarem
amb un 7 o 8 per cent. És extraordi
náriament positiu, per aixó ens va

votar la gent, perque moderássim
aquest creixement. Alló desitjable
seria que dins el sector de la cons

trucció i del turístic i de serveis

anássirn cap a unes taxes de crei

xement molt moderades d'un dos,
tres o quatre per cent anuals a tot

estirar. Ara bé, hi ha altres sectors

que poden créixer més. El sector

primari pot créixer d'una manera

espectacular i, fins i tot, alguns sec

tors industrials que potenciam
també és bo que tinguin un creixe
ment perque aixó serviria per equi
librar un poc la nostra economia,
que fins ara estava desequilibrada.

-Quins plans hi ha per aIs sec

tors estrategics: primari, noves

tecnologies, l'economia de les
Illes Balears?

-Quant al sector primari hem tin

gut la desgracia que estigués afec
tat per unes crisis que ens han obli

gat a destinar tots els recursos eco

nómics disponibles a evitar l'aban
donament de l'agricultura. Es co

meneen a abordar reformes estruc

turals importants que poden sig
nificar la rendibilitat del sector

primario Quin és el model? Cercar
valor afegit als productes de fora
vila. Per aixó es necessita una in
dústria de transformació dels pro
ductes agraris, posar-los en situa
ció de ser consumits, per la via dels
nous canals de distribució o per

l'adquisició de nous Mbits per part
dels consumidors. Avui dia, el vi,
per exemple, és un conreu rendi

ble; hem vist ara l'experiencia del
sue de taronja, que ha significat
crear una indústria transformado
ra que dóna sortida als excedents i
aixó es pot potenciar, practica
ment, a tots els sectors. S'adopta
ran mesures també respecte de
l'ametlla. S'han adoptat mesures

importants pel que fa a la carn, eti

quetant la carn, identificant el pro
ducte de les Illes Balears. Hem
d'anar cap a un segment de pro
ductes d'aIta qualitat, amb molt de
valor afegit, que no cerquin com

petencia amb aquestes grans pro
duccions agrícoles del continent,
sinó que vagin més cap a un pro
ducte sa, ecológic, natural i de qua
litat.

-Com us plantejau el terna de la
innovació?



evista
-Per una part s'ha de potenciar la
indústria tradicional, calcat, mo

ble, pell i bijuteria i a la vegada
cercar altres sectors com el de la
moda, internacionalitzant les nos

tres empreses, tot el segment d'in
dústria mediambiental, energies
renovables, reciclatge i
reutilització de residus i tot el seg
men t de noves tecnologies. Per
aixo, intentam guanyar el mereat

interior, pero, sobretot,
internacionalizar les empreses.
Avui dia, prácticament dins tots

aquests subsectors industrials
trobam empreses que ja exporten
als cinc continents. Aquest és el
futuro Tenir present que som un

país petit, amb una població limi
tada de vuit-cents mil habitants, i

que aquesta especialització en pro
ductes de qualitat ha de cercar

mercats a l'exterior per poder so

breviure.

-Abans heu fet un comentari so

bre la sensibilitat social. Som la
comunitat més rica amb salaris
més baixos i amb més desigual
tat social, que es pot fer per mi
norar el cost social d'aquest mo

del económic basat en el sector
deIs serveis?

-Aquí es produeixen dos fets. Un
és el nostre model económic, que
té una característica fonamental
que és l'estacionalitat. Hi ha un

segment important de la població
que té feina mig any i l'altre mig
any esta a l'atur i aixó significa que
hi ha un nivell d'ingressos més
baix, cotitzacions més baixes i aixó

repercuteix en les pensions de ju
bilació, etc. La segona situació que

es produeix és una descapitalizació
del país per un sistema fiscal que
produeix una veritable espoliació
económica, Un país, per molta ri
quesa que generi, que té un vuit o

un nou per cent del producte inte
rior brut que se'n va cap a l'exteri
or esta en una si-
tuació insoste
nible. Ens
trobam amb una

economia que
produeix molta

riquesa i amb
unes adrninis-
tracions públiques pobres, misera
bles, que no poden solucionar els
gravíssims problemes de desigual
tat que genera aquest sistema eco

nómic, El problema s'agreuja quan
des d'aquí es detecta un deficit im
portant d'infraestructures i d'in
versions en medi ambient i en la
necessitat de mantenir unes ren

des agraries, i s'intenta un esforc
suplementari per treure més recur

sos del models economics mitian
carit un nou impost, com és
l'ecotaxa, i fins i tot aixo és blo
quejat políticament, des de I'Ad
ministració de l'Estat. Aquesta si
tuació prolongada durant molts
d'anys tindrá conseqüencies polí
tiques. Cada vegada són més els
ciutadans de les Illes Balears que
hem pres consciencia que aquí o

bé aconseguim una sobirania fis
cal per tal de poder reinvertir els
recursos económics que es gene
ren a les Illes Balears en el benes
tar de les persones de les Illes Ba
lears i, especialmen t, les classes
socials més desafavorides o bé ens

haurem de plantejar una sobirania
total respecte de l'Estat espanyol.

-Davant el Govern de l'Estat,
quines reivindicacions hi ha en

materia autonómica?

-Una de les assignatures pendents
que té el Pacte de Progrés és que es

proposa assolir el nivell d'autogo-

«Siha de reformar l'Estotut
diAutonomia per aconseguir

cornpetencies importants»
vern que tenen les comunitats his
toriques de l'Estat espanyol. Aixó

suposa reformar l'Estatut d'Auto
nomia per aconseguir unes com

petencies importants. Aquestes se

rien ordre públic, administració de

justícia i agencia tributaria i regim
de Seguretat Social, quant a l'eco
nomia hauríem d'aspirar a un con

cert económic similar al que tenen

Navarra i el País Base. Aixo, per
que? Perque compensar aquesta
balanca fiscal tan negativa que els
experts calculen entre dos-cents o

tres-cents mil milions de pessetes
anuals no es podrá fer mai mitjan
eant un sistema de financament,
sinó que només es pot aconseguir
rnitiancant l'assoliment de la com

petencia d'Hisenda, és a dir, el con

trol de l' Agencia Tributaria, la ca

pacitat de recaptació dels imposts
que es generen a les Illes Balears.
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Álex Fito, dibuixant i

guionista de córnics,
jo és amb tan sois 29

anys el referent deis

creadors de tebeos

d'autor de l/Estat

espanyol.

Ho avalen el premi al millor au

tor revelació del Saló Internacio

naI del Cómic de Barcelona de

l'any 2000 per l'obra Raspa Kids

Club, i l'exposició retrospectiva
deIs seus treballs en el saló Viñetas

desde o Atlántico d'A Coruña d'en

guany, com també el fet de ser el

successor de l'avantguarda de la

historieta illenca.

dors de tebeos de les Balears, de

l'Estat espanyol o d'alla on fos, i

no ho aconseguís, la qual cosa sem

bla que no és així. El fet de viure

de la meya feina com a dibuixant,
guionista i il-lustrador; que Max,
Pere, Tomeu o Rafa m'editin mol

tes de les meves produccions, i el

fet de publicar juntament amb ells

en altres revistes, demostra la

meya professionalitat com a crea

dor de tebeos. Tot aixó dóna com a

resultat que estigui integrat en el
sector illene de la historieta i tam

bé en el sector espanyol, i que si

gui un successor futur del col·lectiu

que he esmentat anteriorment,
pero sense que hi hagi una substi

tució, ja que coexistim; ells con ti

nuen publicant i jo també ho faig .

-És una cárrega que us conside

rin el relleu generacional de les

vaques sagrades de la historieta

illenca, és a dir, Max -ca

tala de naixement, pero
mallorquí d'adopció-,
Pere loan, Tomeu Seguí,
Rafel Vaquer, entre d'al

tres?

..
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-Jo ja no som una pro

mesa, sinó un historie

tista professional, per

que cernene a consoli

dar-me. EIs premis a

la meya obra, les ex-

posicions, la manca

de problemes per
publicar els cómics

d'autor i la feina
com a il·lustrador
ho avalen. Tor-
nant a la teya pre
gunta, sí que em

sent el relleu

generacional de
la historieta illen-

ca, perque ja ho som, pero de cap
de les maneres és una carrega, Se
ria una cárrega si intentas formar

part de la generació nova de crea-

-Max, Pere loan, Tomeu Seguí o

Rafel Vaquer, que són per a vós:

mestres, col-legues de professió
o competencia laboral?

-Fins fa uns anys eren eIs meus

mestres, en seguia la trajectória des

d'un doble vessant, l'artístic i el

professional. He enfocat la meya

visió del cómic cap a ells, i no tan

soIs pel fet que siguin mallorquins,
sinó perque dins el panorama de

la historieta era el que més m'agra
dava. Tot i que la proximitat hi fa

molt, cal subratllar que quan vaig
comencar a fer tebeos i a fixar-me
en alló que m'atreia jo no eIs co

neixia com a persones, perque jo
era un nin i no sabia si vivien aquí.
Ara eIs veig com a companys i com

a col· legues de professió, pero en-
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cara com a mestres, perque sem

pre ho serano Tot i que puguis arri
bar a crear qualque obra tan bona
com les que fan ells, si els continu
es admirant, sempre seran un refe
rent per a tu. Ells han evolucio
nat, no s'han estancat fent el ma

teix de sempre. Per tant, els veig
com a mestres i em motiven per
tirar endavant coses noves.

-Tan importants han estat en la
vostra carrera i tant eIs heu
d'agrair?

-Sí. A més, i d'acord amb la qües
tió anterior, voldria remarcar, i
aixo no ho dic per fer un compli
ment, que de cap de les maneres

són una competencia, ates que
l'únic que m'han aportat és treball.
No sé si tothom podrá dir el ma

teix dels seus mes tres. Jo vaig co

menear a guanyar-me la vida com

a professional a Mallorca grácies a

Pere [oan i Rafel Vaquer, fent els

guions de les historietes que pu
blicaven en els diaris El País i Di
ari de Balears respectivament. Vaig
realitzar el treball infográfic de la
mascota del Barca en col·laboració
amb Max. Tomeu Seguí i Sonia

Delgado, la seva dona, sempre han

comptat amb mi perque participas
en totes les revistes mallorquines
que dirigeixen, com ara Rifi-Rafe
o Esquitx. Sempre m'han donatfei
na i m'han ajudat a fer-me un nom

en la indústria del cómic. En

aquest moment a Mallorca som

molts dibuixants, guionistes i il

lustradors, pero tots hem trobat el
nostre espai i, si en un moment do
nat ens necessitam, és a dir, que
per feina no donam de si, sempre
estam disposats a col· laborar els
uns amb els altres.

-Com sorgeix aquesta compa
nyonia laboral? Aquest fundo
nament és propi deIs creadors
d'historietes?

-Jo conec dibuixants de tot l'Estat

espanyol, pero desconec com són
les relacions entre els seus col

legues a les regions respectives.
Quan estudiava Belles Arts a

Barcelona i vivia allá, formava

part de l'equip creatiu La Penya i
crearem el tebeo Mondo Lirondo,
perque érem companys de carrera

i, a la vegada, molt amics. Jo no sé
si els al tres dibuixan ts de
Barcelona s'ajuden entre ells

d'aquesta manera. De veritat, no

ho sé. Cree que
sempre hi ha

qualcú que fa de

pun t d'unió en

tre els diferents

membres del
mateix gremio
Sempre es crea

una mica de simbiosi laboral en

tre els creadors d'historietes, pero
és veritat que aquí som molts, ens

duem bé, i en grup funcionam fan

tásticament, com ho demostren els
sopars famosos dels dibuixants en

que el bon humor i el bon rotllo
són increíbles. Tal vegada, si no ens

duguéssim tan bé, si no hi hagués
aquestfeeling, no faríem tantes fei
nes plegats. També hi ajuda el fet

que tenim trets semblants des del

punt de vista estilístico

-Continuant amb la sernblanca
d'estil, podríem parlar dins l'ám
bit grafic i/o temátic de les vos

tres creacions de l'Escola Bale
ar de la Historieta?

«Sempre es crea una mica
de simbiosi laboral entre

eis historietistes»

-Aquesta denominació és propia
dels crítics i dels investigadors del

tebeo, perque així és més facil ca

talogar-nos. Qui vulgui veure uns

trets artístics i/o de continguts co

muns els veurá, i qui no ho vulgui
veure també ho veurá, És veritat

que Max, Pere Joan, Linhart i jo
tenim un trae i una temática que
de vegades pot coincidir. També és
veritat que Rafel Vaquer, Tomeu

Seguí i Pau tenen semblances, pero
no se'ns pot qualificar com l'Esco-
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ni molt manco. Tot i aixó, no ne

garé que hi ha coincidencies este

tiques i argumentals en eIs nostres

treballs, i és real que la companyo
nia laboral ha fet d'alguna manera

que ens hágim influenciat, pero és

-Naturalment, hom no atura de

llegir i de veure. I, sens dubte, hi

ha autors molt innovadors aIs

EVA, i en menor mesura al Japó.
Destacaria Mark Hempel, Crish

Ware, Akira Toriyama i les series
de dibuixos animats Las Superne-

nas, El labora
torio de Dexter i

SouthPark.«La demanda en cotcló és
. ,

escassa, quost sempre son

encorrees institucionals»

una mica casual. Dic que és casu

al, ates que les influencies recípro
ques no responen al fet d'estar

junts molt de temps. No hi ha un

contacte diario Mai no hem elabo
rat de manera conjunta un pensa
ment ni tampoc la utilització o la
invenció d'unes tecniques artísti

ques própies. Curiosament, no sé
si és a causa del clima mediterrani,
ens han interessat més o manco

els mateixos temes i hem coinci
dit molt des del punt de vista este

tic, pero mai no ha estat fruit d'una
reflexió col·lectiva i de manera in
tencionada.

-A les vostres obres també trobam
influencies que provenen de més

enllá de la Medi-
�

..
terránía?

-Altrament, el

cómic balear
no viu de les

subvencions

públiques. Aquest fet ha estimu
lat eIs historietistes illencs a ser

més avantguardistes que eIs

seus homólegs de la literatura, la

poesia o el teatre?

-El món del cómic balear no rep

cap tipus de subvenció per a publi
cacions o per a desplacaments a sa

lons per presentar la teva obra,
mentre que altres arts com la lite

ratura, la poesia o el teatre sí que
en reben. La part positiva del fet
de no disposar de subvencions pú
bliques és que tot allo que crees no

ho fas cohibit per ningú. No pen
ses «aixó m'ho paga tal institució

pública, ido no em passaré expres
sant aquesta idea per tal de no te

nir problemes». Pertant, si treba
lles sense subvenció,

�
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total, la qual cosa és fonamental

per a un artista.

-Tot i aixó, no caldria una impli
cació major de les institucions

públiques per impulsar el cómic
en catalá?

-Sí, pero cal dir que seria per po
tenciar la lectura en catalá, ja que
si publiques en castella a tot l'Es
tat espanyol tampoc no guanyes
doblers. Com a mínim -jo que faig
cómic d'autor- recuperes despeses
i pot ser que hi guanyis qualque
cosa. La demanda de cómic en ca

tala és molt escassa. Quasi sempre
són encárrecs institucionals per
commemorar una fita historica o

per tirar endavant la normalitza
ció lingüística. Per tant, és molt
difícil que els professionals de la

vinyeta es dediquin a elaborar
tebeos per a un mereat gairebé in
existent. Així no pots viure. De to

tes maneres, menjar a l'Estat espa
nyol mitjancat els guanys que han

produít els teus cómics no és un

problema d'idioma, ja que fins i tot

en castella tens problemes per so

breviure.

-El fet que entre l'any 2000 i

l'any 2001 us hagin reconegut
com a autor professional ha pro

vocat que deixeu de banda el

disseny grafic la

infografia?
a priori ja tens

llibertat
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letat
a l'editorial Santillana, en concret les
il-lustracions per a un llibre de mate

mátiques de quart de primaria que es

posara en circulació a tot l'Estat espa
nyol durant el curs 2002/2003. Aquesta
és una feina pura i dura d'illustració,
no és creatiu. Ells em diuen que he de
dibuixar, pero és un treball ben pagat.
Així puc mostrar el meu estil gráfic a

un públic diferent del que s'apropa a

les meves historietes avantguardistes.

-Descartau tomar a fer una altra cosa

que no sigui el cómic o la iHustració?

-No, ni molt manco. Al costat d'un al
tre company he participat en el disseny
de tres webs en que m'he encarregat
del vessant estetic. No tanc cap porta a

la creació.

-Sou l'excepció que confirma la re

gla, un creador d'historietes que viu
de la seva obra?

-Sí, pero qualque il-lustració he de fer,
perque m'agrada i perque la relació amb
la historieta és molt proxima. Per exem

pIe, Max viu de la il-lustració perque
no vol fer tebeos per viure. Només fa
els seus cómics d'autor i res més, po
dria fer-ho, pero no ho vol. En canvi,
jo vise més de la historieta que no de la

il-lustració, ja que de moment és d'on
m'arriben més ofertes de treball. He de
reconeixer que som un dels pocs au

tors privilegiats que puc dir que em

guany la vida amb les meves creacions
amb una petita ajuda de la il-lustració.
També s'ha de dir que faig cómic d'en
cárrec que altra gent no estaria dispo
sada a dur a terme. Vise del cómic per
que es tic molt obert al mereat, Hi ha
coses suficients en el mereat professio
nai del tebeo que m'interessen tant com

per viure'n, com a mínim de momento

Arnés, esper que les aventures de
Cristóbal Nazareto que public mensual
ment en El Vibora des del juny passat
m'obrin encara més les portes i m'ofe
reixin aItres projectes.

-Segons I'opinió d'Álex Fito, quins
són eIs autors illencs nous que te

nen possibilitats de triornfar profes
sionalrnent?

-És una mica conflictiu dir-ho, pero
m'arriscaré. EIs dos joves que tenen més

possibilitats per fer un forat en la indús
tria espanyola del cómic i que de fet ja
publiquen i cobren per la seva feina són
Guillem March i Tolo Morey. Tot i que
són rnolt bons i tenen molta projecció,
podria ser que no obtinguessin feina com

a historietistes, o que no poguessin pu
blicar els seus treballs enlloco La indús
tria espanyola del cómic és molt com

plicada i estranya.

-Un album per a l'editorial alacantina
Edicions de Ponent. La tasca de dis

seny de personatges i de l'argument ja
esta avancada. Aquesta obra tindra re

lació amb el món de Raspa Kids Club i
la finalitzaré l'any 2003. L'any següent
publicaré la tercera entrega de Raspa
Kids Club. Aquest setembre sortirá a la
venda un llibre d'un conte de Pau Riba
del qual Gabi BeItran, Linhart, Max,
Pau, Pere Joan i jo hem fet totes les
il-lustracions.-Quines són les próximes creacions

que sorgiran deIs vostres pinzells?

la lrajeclOria d'un di�uixanl
Álex Fito va néixer a Mexic l'any 1972 i és llicenciat en Belles Arts

Extracte de publicacions
1993-1997. La Penya.MondoLirondo
1995. La Penya. «El Bosc Feréstec» (L�vui dels Súper del diariAvui)
1996. «Fauna Balear» (Diari de Balears, juntament amb Rafel Vaquer)
1997-1998. «Bit y Bat» (ElPequeñoPaís del diariElPaís; guions pera PereJoan)
1999. Raspa Kids Club
2()()(). Comix2000 (obra col, lectiva)
2001. . «Critóbal Nazareto» (El Víbora)
També ha publicat a Comu: Clips, Creativa, Dibus,Dibucómics, Esquitx, El]ue
ves, Nosotros Somos Los Muertos, Rifi-Rafe, Siniestro Total. La Historia del Blues,
Tretzevents, Última Hora, La Vanguardia, entre d'altres.

Exposicions
1997. La Penya. Mondo Lirondo (Palma)
2000. Raspa Kids Club (Barcelona)
2001. Mostra retrospectiva de la seva obra (La Corunya)
Col·lectiva. Siniestro Total. Historia del Blues (Tenerife i Lisboa)
Premis
1994. La Penya. Mondo Lirondo. Millor fancín, Saló Internacional de Cómic de
Barcelona.
2000. Raspa Kids Club. Millor autor revelació. Saló Internacional de Cómic de
Barcelona.
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Carretera de Valldemossa a

Banyalbufar (C-71 0, Pollenca
Andratx), km 79,100 - Mirant de
Mar - Camí de Son CoB - Port des

canonge

Orientacions de camí

Situam el punt de partida a la car

retera de Valldemossa a

Banyalbufar (C-7l0, Pollenca
Andratx), a l'altura del km 79,100,
a eine o sis minuts a peu del cap
des Bosquet, en que l'esmentada
carretera s'encreua amb la que pro
vé d'Esporles (PM-110). En aquest
punt ressenyat, el camí des Pesca
dors, que puja des d'Esporles i es

dirigeix al Port des Canonge, tra-

vessa la carretera. Així, si miram
des de la carretera cap a

Valldemossa, vers ei nord-est, ens

queda ei cap des Bosquet a la nos

tra esquena i Esporles a la dreta.

Avancam pel camí des Pescadors,
cap a l'esquerra, en direcció nord
oest. És una via ampla i planera
que adopta la tipologia de camí de
carro. Tres minuts més endavant,
a la dreta queda la casa dita de Cas

Xorrigo. Passam un redolet d'al
zines i deixam a l'esquerra alguns
camins i les cases respectives. AI

gunes casetes compareixen a l'es

querra, com la dita de Cas Padrí.

Després de deixar una caseta a l'es

querra, arribam a una esplanada,
entre pins i alguna alzina, tanca-

da per una paret seca. AI final del

planiol, apareix un mirador, de

nominat Mirant de Mar. Mostra
un pedrís i una pareteta de pro
tecció. La vista panorámica, com

ens indica ei topónirn, arriba fins
a la mar i abasta els voltants del
Port des Canonge. Fins al mira
dor arriba la part de ponent de la

gran finca esporlerina de Son
Dameto.
EI camí des Pescadors discorre per

l'esquerra de l'esplanada del mira

dor, i ben aviat franqueja una pa
ret de pedra seca amb restes d'un
botador de pedra. A l'altra banda,
ja dins el bosc de pins i alzines,
discorre ei camí de ferradura, real
ment un sender estret, recuperat
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de l'avanc del bosc, amb mates,
carritx, aladern i aritges pels vol
tants. El camí comenca a davalIar
entre l'ombra de la vegetació i, a

devers set o vuit minuts de la paret
del mirador, enllaca per primera
vegada amb la carretera del Port
des Canonge. Una vegada arribam
a l'asfalt, el seguim cap a la dreta,
allIarg d'un tram de devers sis mi
nuts de durada, amb un revolt a

l'esquerra i un altre a la dreta. Des

prés d'aquesta volta, i abans de l'an

terior a l'esquerra, voltam pel camí
vell que es despren de la carretera,
també a l'esquerra, en davalIada

pels costers que comparteix amb

la carretera. Constitueix un camí

de ferradura, ben marcat i encara

ombrívol entre alzines i pinso Al

guna roca apareix enmig del camí,
producte d'esllavissades, i
observam pels voltants barraques
diverses de carbonero Un poc més

avalI, oliveres i garrovers antics
s'entremesclen amb el bosc, amb

mates, aladerns, xiprelIs, estepa
blanca i carri tx. Camí avall,
deixam de banda a l'esquerra una

pista i continuam per la dreta, per
camí ja més ample. En aquest in
dret podem observar com el camí
conserva algun tram de l'empedrat
an tic. A la dreta discorre un

torrentó que s'engorja adesiara.
El camí continua la davalIada rec

ta i apareix estepa lIimonenca i
murta fins que enllaca amb un vial

I.
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abandonat d'una urbanització.
Rem de posar-hi atenció, ia que
ha trastocat el camí vell. Per resse

guir-lo, voltam pel vial a l'esquer
ra alguns metres i recuperam el
camí cap a la dreta. El torrentó s'en

trunyelIa amb el camí amb com

panyia d'aritges, d'arboceres i de

botges. Camí avall, a la dreta ens

acompanya una paret amb una ca

nal de teula i un tub, i encara apa
reixen trams de camí empedrat.
Mentrestant, les oliveres substitu
eixen el bosc i enllacam amb un

camí de carro transversal, molt a_
prop de les cases de Son Coll, amb
una altra casa moderna a la vora.

Agafam aquest camí cap a la dreta i

just després arribam a l'asfalt de la

--

.-



En el segle XVIII es

trobaren restes romanes a

la propietat de Son Coli

carretera del Port des Canonge, en

que un cartelIet ens indica que ens

trobam a 15 minuts d'aquest nudi.
Continuam la davalIada, ara per la

carretera, i trobam immediatament

a l'esquerra el camí de les cases de

Son ColI. Podem guaitar alguns

metres per aquest camí per tal de

veure les cases de més a prop.

SonColl

Segons Joaquim Maria Bover, en

el segle XVIII es trabaren restes

romanes dins la propietat de Son
ColI. La finca s'anomenava anti

gament alqueria Roja, amb motiu
del color vermelI intens de les ter

res. L'any 1714 morí assassinat a Son
ColI el propietari Miquel ColI. Del

llinatge de la família prengué nam

la possessió. El1742la finca figura

a nam de Francesc Fuster. Apareix
en el mapa del cardenal Despuig
(1785). L'any 1786 era propietat de

Joan Miró i Ballester, fill de Joan

Miró, doctor en ambdós drets, i

d'Antonina Ballester. La finca s'ex

plotava agrícolament mitjancant
lloguers a page
sos, els quals
conreaven

l'hort, l'olivar,
eIs garrovers, la

vinya i els par
rals de malvasia

que hi havia.
En aquest hort es coIlien melons,
síndries, carabasses vermeIles i de

fogasseta de primera flor, cebes,
raíms (calops i grumers), faves, fe

soIs, pebre dole i pebre de cirereta.

Segons l'Apeo de 1818, era propie
tat de Joan Miró i es valora en

18.699lliures. El 1867 la finca era

de Joan Palou, i aleshores tenia
una extensió de 96 ha. A finals de

segle XIX, la possessió era propie
tat de Paula Rosselló Bernat, casa

da amb Josep Francesc Ramis
d'Ayreflor Gálvez-Valderrama

(1860-1928). El darrerpropietari de

SonColl.

Camides Pescadors.

Ilinatge Ramis d'Ayreflor fou Llu

ís A. Ramis d'Ayreflor Cardell.

L'any 1973, segons el planal topo
gráfic de Banyalbufar, tenia una

superficie de 101,70 hectárees, L'any
1991, després de la segregació de la

part corresponent a la urbanitza

ció, la part restant, que encara abas
tava 88 quarterades, també fou ve

nuda. Recentment, les cases han
estat objecte d'una reforma profun
da.

Les cases de Son Coll tenen la fa

cana orientada cap a ponent, de
tres plantes d'alcat. EI portal fora
és d'arc rebaixat, i hi ha finestres
balconeres en el primer pis. El

porxo mostra finestres rectangu
lars de dimensions reduídes. El

portal fora comunica amb un ves

tíbul de dos trams amb dos ares

rebaixats que dóna accés a una pe
tita dastra rectangular amb un coll
de cisterna. Les cases tenien ora

tori i tafona.
Del camí de les cases de Son Coll
tornam a la propera carretera i

davaIlam, com sempre en direcció

cap a la mar. A la vegada és el sen

tit que condueix al centre del Port
des Canonge. Passam a la vara dels

primers xalets de la urbanització
de Son Coll, que constitueix el pro
leg del nudi del Port des Canon

ge, deixam de banda els diversos
vials de la parcel-lació que partei
xen a esquerra i a dreta, arribam al
centre del nudi més antic del Port
des Canonge i a la miranda altero
sa sobre la costa i les alcoves o els
escars de les barques, an acabam
l'excursió. Si tenim temps, cap a

l'esquerra trobarem, a menys de
deu minuts, la platja de Son

Bunyola.

El Port des Canonge

Forma part del terme de

Banyalbufar. Constitueix el segon
nudi de població després de la vila.
Se situa al nord-est de la vall de
Son Bunyola, vara la partió del ter

me de Banyalbufar amb el terme

de VaIldemossa.
Sembla que el topónim del Port des

Canonge prové del fet que el ca

nonge de la Seu, Miquel López, era

propietari de part d'aquesta con-



trada a finals del segle Xv. Apareix
documentat en el mapa del cardenal
Despuig de l'any 1785. Fins al segle
XX, era un portet que s'utilitzava com

a recer per a les barques de pesca.
Antigament les alcoves (escars) ja ocu

paven la cala des d'on els pescadors
sortien a la mar i portaven el peix a

Esporles. Així mateix, algunes case

tes petites situades sobre el port servi
en perque els pescadors hi poguessin
romandre. Abans de l'any 1944 hi ha
via les alcoves de can Ponero, de can

Grau i de ca l'Arrós; i les casetes de ca

la Gata, de can Boscana, de sa Casa
Blanca, de ca na Tibi i de can

Romanones. A partir de l'any 1944, al
voltant de les casetes antigues de pes
cadors, es forma una urbanització
d'habitatges unifamiliars d'estiueig,
que majoritariament eren propietat de

gent d'Esporles. EIs solars i els vials
de la urbanització nova ocupaven
basicament terrenys de la possessió
de Son Coll, al sud del primitiu nudi
costanero L'any 1944 es marcaven els
vials i els 134 solars sobre una exten

sió de 3,5 hectárees. L'any 1958 ja hi
havia 25 cases. La urbanització nova

de Son Coll, comencada l'any 1970,
preveia urbanitzar 87 hectárees més,
amb 487 solars, en dos sectors. Amb
motiu de la Llei d'espais naturals de

1991, només es dugué a terme el pri
mer dels dos sectors d'aquesta segona
urbanització.
Per tornar a casa? Bé, aixo és un altre
tema. Podeu tornar enrere, en puja
da, pel camí aquí descrito També po
deu arribar, en direcció sud-oest, fins
a prop de Banyalbufar pel camí de la

platja de Son Bunyola, per la volta
des General. I, fins i tot, podeu arri

bar, més agosaradament, cap al nord
est, per l'hort de sa Cova, a la urbanit
zació George Sand i a Valldemossa.

Horari

C-710, km 79,100
15 min Mirant de Mar
35 min Camí de Son Coll
15 min Port des Canonge
55 min Mirant de Mar
15 min C-710, km 79,100

Total: 2 h 15 min

(remps aproximar de marxa,

sense les arurades)

H�mlLTon

Fundada en 1885

Concessionari Oficial

o
OMEGA
LONGINES'
�
SWISS WATClll�\

iiC
TISSOT
Swiss Quality Time

lPITlERlRlE lBALMAITN
SWI S S WATCH ES

�&III.• Placa de Cort, 14

Tel. 971 721 563 . 971 724 344

Fax 971 714369



 



 



la preocupació leorica de Joaquín Jorres García

cent cinquanta conferencies en les

quals se succeíen les idees sobre

proporcions, equilibri, perspecti
va, color, estructura, geometria, to

nalitats, construcció, forma o sen

tit de la mesura.

Aquests concep
tes i Hur aplica
ció no tan sols
havien regit el
desenvol upa
ment de la seva

Iql�lItI'II4&1

obra, sinó que, per al fundador de
l'Escola del Sud, també havien de
ser les elaus d'un art absolut i uni
versal. D'aquí, almanco, la prime
ra meitat del títol del seu corpus
teóric: Universalisme constructiu.
El fet és que, aquestes cent cin

quanta llicons magistrals, dictades
entre 1934 i 1942, no quedaren re

dutdes a paraules, com no podia
ser d'una altra manera en un

home que tot ho veia traduít a for

mes, colors, proporcions, etc. EIs
textos foren il-lustrats acurada
ment per dos-cents cinquanta-tres
dibuixos que són els que, proce

dents dels fons del Museu Torres
García de Montevideo, han donat
sentit a l'exposició que, entre el6
de setembre i el6 d'octubre, es pot
contemplar al Centre de Cultura
Sa Nostra, de Palma. Joaquín Tor
res García no era únicament un

defensor ferven t de la unificació
de l'art i la cultura d'América Lla

tina, sinó que estava disposat a fer
tots els possibles per aconseguir
ho. Així, elabora, segons própies
paraules, «tot un pla constructiu»

que anava, una vegada i una altra,
de la teoria a la practica i de la prac
tica a la teoria. Tot un pla per de
mostrar l'existencia d'un art d'es
sencia universal, basat en una re-

gla o llei invariable que
es troba al principi de la
cultura indoamericana i

que, aplicada de distinta
forma segons les epoques,

es converteix en la norma

que, sempre segons l'ar-



tista, estructura tota obra. D'aquí
el terme constructiu, en referen
cia a la preponderancia de l'es
tructuració de l'obra, per sobre de
qualsevol altre elemento consi
deració. Per aixó, a la Ilicó prime
ra de l'Universalisme constructiu
Torres García escrivia: «Cent ve

gades es repetirá en el curs d'aquest
lIibre que es vagi a l'obra sense cap
propósit, sense pla preconcebut.
I que tan sols es vulgui fer una es

tructura.» L'urguaiá defensava l'or
dre estetic i, en certa forma, el si
tuava en l'art molt per sobre de
l'ordre natural. Parlava d'«elevar
el to», d'un nivelI superior en el
qual desenvolupar l'expressió sen

timental, poetica o dramática; par
lava de lIibertat, dellIenguatge par
ticular de cadascú, pero també, i al
mateix temps, del sotmetiment ne

cessari a un sistema geornetric,
mitjancant el qual tot podrá ser

mesurat, «i així establir relacions
harrnóniques» dins aquest ordre
estetic que, més que no pas l'ordre
natural, garantiria la universalitat
de l'expressió artística. De fet, és
com si Torres García hagués tro

bat l'equilibri en moure's entre

aquests dos pols aparentment opo
sats: la llibertat o el despreniment
de tota ferrnanca -«a cada pintor
li sobra un 85% de la técnica que
haura apres, i va carregat amb un

300% de pes mort i inútil que per
forca ha de donar-li torpor», es

crivia- i, d'altra banda, el segui
ment d'un sistema de proporcions
basat en l'anomenada «secció au-

ria» que estructura mil-limetri
cament l'obra i, respecte a la qual,
l'artista aconsella «no moure's
d'aquesta regla, sigui pel que si
gui». Per a Torres
García, el més im

portant és que «la
forma de l'objecte»
provingui de la geo
metria.
I així ho expressa:
«de la geometria a la
naturales a, i no a la
inversa. La inversa produ
eix alló que és decoratiu,
que és detestable».
Així, tots i cada un dels di
buixos que hem pogut veu

re a Palma no són sinó

l'explicació practica
d'aquesta forma de
veure i aplicar l'art.
Les natures

mortes, les
construcci
ons, les figures i les composicions
d'objectes quotidians que
identificam tan clarament com a

própies de Torres García no són ni
volen ser la representació de tota

aquesta reconeguda quotidianitat,
sinó que, segons les ensenyances
del mestre de Montevideo, són i
existeixen en l'art perque parteixen
d'un nivelI superior, el nivelI de

l'expressió i l'enteniment artístic,
que és el que, en tot eas, evocara i

expressara les emocions, la poesia,
les tensions o el drama de totes les
coses, reconeixedores o no.



enden
Ina parabola clissica: da Iransforlació" de Kafka

Aquesta bellíssima traducció catalana del professor viatjant Gregor Samsa s'ha despertat un matí qual-
Iordi Llovet del famós text kafkiá malconegut comLa sevol de la seva grisa i monótona vida transformat

metamorfosi és una festa. Festa perque quan obres La en un escarabat. La segona elau ens obre elllibre

transformació (<<ClassÍCs Universals», Proa) et trobes com la fisiología deIs costums i de les condicions de

amb una introducció de trenta planes en la qual vida dins una familia de la petita burgesia en una

Llovetensemmarca,peruncantó,elsdisbaratsimal- ciutat centreeuropea de principi de segle xx. Una
entesos que han enrevoltat el títol i el sentit d'aquesta tercera elau seria la biográfica, que cal entendre en un

obra admirable i, per l'altre, ens col-loca aquesta in- sentit metafóric: la descripció de les condicions d'ex-

quietant narració en unes coordenades en que, a par- trema solitud que necessita l'escriptor i I'aíllament en

tir de textos del dietari de Kafka i de la seva corres- que viu dins una societat en que triomfa la civilització

pendencia amb Felice Bauer o Max Brod, veiem industrial burocrática amb el primer capitalisme. L'es-
l'essencialitat d'aquesta al·legoria dels desassossecs criptura i l'ofici de l'escriptor queden també retratats

kafkians en el si de la seva família. La primera elau en una intensíssima historia. Aquesta edició també és

per llegir aquesta narració és tenir ben clar que no es una festa perque va acompanyada d'una completa cro-

tracta d'un text de literatura fantástica, sinó d'una obra nología de l'autor i de les principals edicions de Kafka
realista malgrat que la primera frase ens digui que el en les llengües hispaniques. Una joia!

la genelica per a lols eis públics
EIs llibres de divulgació científica
de temes que formen part de l'at
mosfera cultural actual són com uns

oasis deliciosos dins la sequera que
hi ha en l'ámbit catalá ei també l'es

panyol) d'aquesta casta de publica
cions. Per aixó vull celebrar la sor

tida de Gens i Genoma. Elprogra
ma de la vida e«Portie», Enciclope
dia Catalana) dels biolegs David
Bueno i Torrens i Maria Tricas i
Giménez. Quan obrim els diaris o

les informacions rnediátiques ens

trobam amb termes tan corrents com

gens, cellules mare, clonació, DNA,
mutació, plantes transgeniques, te

rapies genetiques, etc. que ens po
den deixar una mica estabornits i

que hem d'anar a cercar al diccio
nari perque no n'entenem el sentit.

Aquest llibre és una eina magnífica
sobre el món de la genética per a

tota casta de lectors, perque conju
ga a la perfecció el rigor i l'exactitud
de les informacions amb un llen

guatge planer i entenedor. Que són,
que fan i com funcionen els gens i

els programes genetics és el fil con

ductor delllibre. Tres parts de tres

capítols cada una ens

expliquen des de les
bases de la genética el

paper que tenen els

gens en el comporta
ment dels organismes, en

el seu desenvolupament i
en la seva evolució i, final

ment, el món de l'enginye
ria genética i la manipula
ció dels gens amb exemples
de les tecniques que s'empren
i quines són les seves aplicaci
ons en el camp de la biomedi
cina, de la ramaderia i de l'agri
cultura. EIs nombrosos termes bi

ologics i genetics que empren es

tan explicats amb exemples, esque
mes i comparacions aclaridors. AI
final delllibre un recull d'imatges i
un glossari de mots fan avinent alló
que podria haver quedar confús i
una potent bibliografia ens convi
da a saber-ne més.



Donna leon, una novel·lista policíaca
extraor dinaria

He de dir que quan vaig veure que
treia quatre novel· les de cop li vaig
agafar mania. Primer de tot perque
desconeixia l'existencia de la Leon,
que va néixer a Nova Jersey e11942,
que als vint-i-dos anys va abando
nar la terra natal i es va dedicar a

veure món i que quan va conéixer
Venecia en va quedar tan penjada
que hi aná a viure per sempre. Pero
no tan sols viure a Venecia, sinó
escriure. I escriure la eiutat i es

criure's ella mateixa. Vaig co

menear els primers capítols de
Mort a la Fenice (les quatre han
estat publicades per Edicions
62) i em va enganxar de mala
manera. De mala manera

vol dir de la millor manera

possible: no la vaig poder
amollar fins a acabar la
intriga i el suspenso Tot

cornenca quan el direc
tor d'orquestra Helmut

Wellauer és assassinat al

camerino del teatre La Fenice du
rant l'entreacte de La Traviata. A

partir d'aquí coneixerem el comis
sari Guido Brunetti, encantador i

elegant, intel·ligent i humaníssim,
que amb cura i d'una forma
apasionant ens dura a través de les
seves indagacions fins que en tra

guem l'aigua clara. La creació
d'aquest comissari pot ser la gran
troballa de la Leon, que té una faci
litat magnífica per arrossegar el lec
tor pels laberints de la investigació
tan enrevessada, bella i complexa
com els carrerons, places i canals
venecians on passen una mala fi de
coses. Aqua alta, Son profund i Mort
en un país estrany són les altres tres

novel· les que també es llegeixen
com si consumissis uns tóxics
euforitzants d'aquells que produei
xen addicció, donen gust i no tenen

efectes secundaris dolents. Una me

ravella.

Gustosos arlicles de Josep Maria de Sagarra
La practica deIs grans escriptors de
la literatura catalana contempera
nia s'ha fet en eIs diaris. Aixo de
mostra una modernitat i un desig
de trobar el maxim nombre de lec
tors que sempre m'ha emocionat.
Josep Maria de Sagarra va conrear

moltes formes literáries (teatre, po
esia, assaig, etc.) i va tenir una gran
popularitat. Empero una de les pro
ses més vives i esmolades que va fer
des de 1922 a 1929 foren les seves

col-laboracions al diari barceloníLa
Publicitat. Aquí la lletra ágil, viva,
impressionista i, sobretot, amena de

Sagarra ho agafa tot com a element
catalitzador: les festes senyalades, el

pas de l'any, el comentari de les dar
reres modes en materia de ball o de

música, la crítica de llibres, el retrat

literari, la crónica d'espectacles, etc.

Sagarra és un home de lletres obert

a tot i així es reflecteix en aquest
recull exhaustiu,L'anima de les coses

(Quaderns Crema), que, en edició
del magnífic professor i curador de
l'obra completa, Narcís Garolera,
m'ha fet passar moltes hores d'en
treteniment i de saviesa. Una prosa
ágil, provocativa, feta amb un cata

la ple de colors i amenitats, lluny de
qualsevol impostura i sobretot molt
informativa. Sagarra escrivia per a

un públic si fa no fa com el d'ara:
poc avesat a llegir en la llengua que
parla i per aixó el seus registres pro
xims al catalá oral són modelícs per
a tants de joves escriptors i amadors
de la llengua que no saben com fu
gir de l'encarcarament i l'afectació.
Sagarra és un panorama canónic de
com fer un periodisme literari amb
la més extraordinaria senzillesa i
amor al lector. EI més important.
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---amo, I'emmareador deis quadres de I'autie Nixe Palae
Creada l'any 1956, Samo, una botiga dedicada a decorar i emmarcar, fou l'encarregada dels emmarca

ments dels quadres que penjaven a les parets de l'antic hotel Nixe Palace. Nascuda durant l'epoca del

desenvolupament del turisme a les Balears, Samo va vestir amb les seves vases hotels tan famosos com

l'Acapulco, El Lido o l'Hotel California.

Margalida Mora i Alberto de Sicilia, els propieta
ris del negoci, recorden com el pare d'ella va mun

tar una fabrica de mobles anomenada La

Paraguaya, la qual subministrava el mobiliari als

nombrosos hotels que en aquells moments es

construíen a Mallorca. A causa del rebuf d'aquest
negoci prósper, Pedro Mora va muntar Samo, en

una epoca en la qual només hi havia a Palma qua
tre botigues dedicades a emmarcar.

«La feina ha minvat molt. Ara hi ha 150 botigues i

la feina es reparteix. A més a més, tot ha pujat de

preu i els elients troben car el treball d'emmar

can>, explica Alberto de Sicilia, que afegeix que els
millors elients, en aquests moments, són els es

trangers, els quals rehabiliten cases antigues i vo

len decorar-les a l'estil mallorquí.
El local de Samo es troba oficialment al carrer dels Moliners, encara que temporalment i mentre durin
les obres del PIa Mirall s'ha traslladat al carrer de l'Ample de la Merce.

Samo
Carrer dels Moliners, 6-B. 07002 Palma
Tel. 971 711 499
Carrer de l'Ample de la Merce, B. 07002
Tel. 971 71 0278

s refugi, el eau deis esportiste

Es refugi
Via Sindicat, 21 (pati interior). 07001 Palma
Tel. 971 716731
Fax 971 718597
Correu electrónic: refugi@detallsport.es

L'any 1976, amb molt d'esforc i il-Iusió, va néixer Es refugi, una botiga dedicada a la venda d'artieles de

muntanya que es va instal-lar al carrer dels Oms. A poc a poc, el prestigi de la botiga va créixer entre els
esportistes de muntanya i esquí, fins que el 1984 Es refugi es va traslladar al Banc de s'Oli i va ampliar
el negocio
Tot l'equip que va muntar el local compartia les mateixes il-lusions respecte del negoci: augmentar la

qualitat i la varietat dels equipaments, els quals han evolucionat molt rápidament. Aixó ha fet que les
sortides al medi natural siguin més comedes. EIs fabricants han ates la necessitat de treure al mereat

sacs de dormir més calents, tendes de campanya més lleugeres i materials més impermeables.
Des de l'any 1980 al 1990, les novetats pel que fa al material foren constants i Es refugi es va especialit
zar cada vegada més. EIs muntanyencs professionals ho varen agrair amb la seva fidelitat a la botiga.
També ho varen fer els afeccionats a l'esquí, un esport que amb el temps s'ha fet molt popular.

Com a resposta a la gran demanda dels elients i a la
contínua renovació i ampliació del nombre d'arti
eles, Es refugi va haver de cercar una nova ubicació, i

l'any 1995 es va traslladar al carrer del Sindicat, al
local de la Casa del Sindicat Fora, que data dels segles
XV i XVIII.
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